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STORAGE
R

W biznesie od 1971 roku

• Moze  macie  duzo niepotrzebnych  
rzeczy w domu?

• Moze w garazu nie ma miejsca  
na samochod?

• Moze Biznes  zajmuje duzo  
miejsca w waszym domu?

• Moze planujecie przeprowadzke?

www.ezmini.com
CONVE

NIENT

LO
CATIO

NS

351 Red Lion Rd., Huntindon Valley,  
PA 19006 
215-938-9343 - redlion@ezmini.com
289 DeKalb Pike, North Wales, PA 19454 
215-699-6002 - montgomery@ezmini.com

36 E. Township Line Rd, Elkins Park,  
PA 19027 Cheltenham 
215-379-1636 - elkinspark@ezmini.com
7425 State Rd., Philadelphia,  
PA 19136 Mayfair/Holmesburg 
215-331-9398 - stateroad@ezmini.com

KLIENCI MOGA 
SKORZYSTAC 

Z JEDNEGO 
BEZPLATNEGO 

MIESIACA  
WYNAJMU U NAS

 C
O

U
P

O
N

1800 Street Rd., Warrington, PA 18976 1800 Street Rd., Warrington, PA 18976 
215-491-1600215-491-1600

Nie ma problemu. Porownajcie nasze ceny i warunki uslug z tym co zaproponuja 
wam nasi konkurenci. Mozecie byc pewni - przekonacie sie sami, ze 

EZ_STORAGE jest najlepszym biznesem!
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OGŁOSZENIAOGŁOSZENIA

ZAKLAD SAMOCHODOWY 
ZARTUDNI MECHANIKA Z PODSTAWOWA ZNAJOMOSCIA ZAWODU.

ZAPEWNIA NARZEDZIA I WYSOKIE ZAROBKI.
BODY SHOP POSZUKUJE: MECHANIKA, MALARZA I POMOCNIKA

WYNAGRODZENIE W ZALEZNOSCI OD KWALIFIKACJI
Po dodatkowe informacje prosze dzwonic: 

Vitalij 267-980-6045


DOBRZE ROZWIJAJĄCA SIE FIRMA 
Spożywcza z siedziba w Bensalem  
PILNIE POTRZEBUJE PRACOWNIKÓW 

do sprzątania a także do  konserwacji urządzeń.
Elastyczne godziny pracy. Wymagana minimalna znajomość jezyka 

angielskiego i uregulowany status prawny.
Dobre warunki płacy. Możliwość awansu.
Kontakt telefoniczny: 267-342-0659

PILNIE POSZUKIWANI PRACOWNICY  
NA STANOWISKA:

••  SprzedawcySprzedawcy
••  KasjeraKasjera
••  Pracownika do pracy  Pracownika do pracy  

w kuchniw kuchni
• •  Pracownika  Pracownika  

do wykonywania  do wykonywania  
innych czynnosci w sklepieinnych czynnosci w sklepie

Zostan czlonkiem naszego zespoluZostan czlonkiem naszego zespolu
Tel: 718-412-3400 EXT.1529

email: HR@NetCostMarket.com
Mozna rowniez wypelnic ankiete  

w naszym sklepie.
Wymagane pozwolenie na prace w USA

KUPON REKLAMA OGŁOSZENIE FORM 
Wypełnij kupon i wyślij na nasz adres:  
PO Box 579, Warrington, PA 18976, 

prześlij faksem: 267-684-6338 
Opublikuj ogłoszenie w sekcji "Classified"

Twój tekst:   ___________________________________________________________
______________________________________________________________________
______________________________________________________________________

_______________________________________________________
___________________    Data _____________________________

__________ 1 tydzień    _________ 2 tygodnie    ___________ Miesiąc

Płatność: ________Czek _______Money Order_____ Karta Kredytowa 
Card #____________________________ data ważności_____________

Imię, nazwisko na karcie _______________________________________Adres: ____
_________________________________________________

Miasto_____________________________ Stan________ Kod_________
Tel. #________________________________________________________

 ZADZWOŃ: 267-971-5765
Podaj tekst reklamy i użyj karty debetowej / kredytowej.

 Wytnij FORMULARZ KLASYFIKACJI
Załącz do niego czek lub Pieniądze w gazetach firmowych i rynkowych  

i przesłać do redakcji:
PO Box 579, Warrington, PA 18976

OPUBLIKUJ REKLAMĘ W SEKCJI “OGŁOSZENIE”:OPUBLIKUJ REKLAMĘ W SEKCJI “OGŁOSZENIE”:


POSZUKUJEMY PRACOWNIKA  

NA STANOWISKO: 
HVAC Refrigeration Technician oraz 

Pomocnika
Dobre warunki pracy i placy.

Po dodatkowe informacje prosze dzwonic: 

215-535-8100


CLERK BUSINESS ADMINISTRATOR 
PILNIE POSZUKIWANY NA STALY ETAT.
Wymagana znajomosc jezyka angielskiego oraz 

komputera.
Firma znajduje sie w Warminster PA

Dobre warunki pracy i placy. Swieta i dni wolne 
oplacane.

TEL: 215-962-1539


LET'S MOVE
PRZEPROWADZKI:  

DOMU, APPARTMENTU ALBO BIURA
DOWOLNE MIEJSCE W STANACH ZJEDNO-

CZONYCH AMERYKI.
POSIADAMY LICENCJE I UBEZPIECZENIE.

USUWAMY DOWOLNY GRUZ.
Edik:   215-824-7197       
           267-991-0244       
           267-836-2445


JUNKYARD W SOUTH JERSEY 
POSZUKUJE PRACOWNIKOW 

Z DOSWIADCZENIEM  DO 
ROZBIORKI SAMOCHODOW.

Mile widziane posiadanie wlasnych narzedzi.
Wynagrodzenie $1000 plus na tydzinen.

Wynagrodzenie pomocnika $750 plus na tydzinen.
Pomoc przy zakwaterowaniu.
TEL: 646-673-5889


TRAILER DRY VAN 

zatrudni kierowcow z CDL Class A
Praca na wschodnim wybrzezu , 4-5 dni w tygodniu
Doswiadczenie w zawodzie nie mniejsze niz 1 rok

Wynagrodzenie $1 za mile lub 30% Gross
Elastyczny wymiar czasu pracy

TELEFON: 267-297-9137


ZAKLAD FRYZJERSKI  
W HAVERTON PA  

natychmiast zatrudni fryzjera
na caly etat lub pol etatu

Prosze dzwonic: 610-789-2319


DIJAS FOODS DISTRIBUTION INC  
Poszukuje pracowników przy produkcji  

i pakowaniu towarów.
Praca na pełny etat. Wymagana minimalna znajomość 

jeżyka angielskiego i uregulowany status prawny.
Dobre warunki pracy i płacy. Możliwość awansu.
KONTAKT TELEFONICZNY: 267-342-0659


PRZYGOTOWANIE DO EGZAMINU 

NA PERMIT/LICENCJE CDL 
(KOMERCYJNE PRAWO JAZDY) w ciągu 

3-6 dni W JEŻYKU ROSYJSKIM. USTALANIE 
TERMINU EGZAMINU. PŁATNE SZKOLENIE.
PO zdaniu egzaminu ZAPEWNIENIE 

100% miejsca PRACY CDL.  
Tel: 267-323-9437, 203-570-4915, 

347-224-3893

Przyjme do pracy 
doswiadczona kosmetyczke.

Perspektywa awansu
tel: 215-343-0350 Ex.6


ATH-MONT GEAR COMPANY
Poszukujemy pracownika na 

staniwisko FREZERA
- Stala praca
- oplacamy wakacje i swieta
- oferujemy ubezpieczenie  
   medyczne

Telefon: 215-355-5146
Fax: 215-355-3570







NIKSEN - 
TELEKOMUNIKACYJNA FIRMA 

pracujaca w 15 stanach USA poszukuje 
PRACOWNIKOW 

OBSLUGUJACYCH TOWER CLIMBING.  
DOSWIADCZENIE PRACY MILE WIDZIANE

BARDZO DOBRE WARUNKI PRACY I PLACY
FIRMA ZATRUDNI TAKZE PRACOWNICOW 

NA STANOWISKO: SUBCONTRACTOR,  
WYGODNE WARUNKI PRACY

TELEFON: 732-642-3300


POSZUKIWANI KIEROWCY  

DO PRZEWOZU PRODUKTOW 
NAFTOWYCH

Bonus na start $5,000
Lokalne zlecenia, codzienne powrory do domu

Srednie wynagrodzenie $450 na dzien
Wymagane posiadanie CDL,  

2-letnie doswiadczenie
HAZMAT konieczny

Po dodatkowe informacje prosze dzwonic: 
609-502-1789


FIRMA PRODUKUJĄCA  

ALUMINIOWE OKNA  
I SYSTEMY FASADOWE  

Poszukuje pracowników do montażu okien i drzwi.
Wymagany uregulowany status prawny.
Dobre warunki pracy i płacy. Możliwość otrzymania 

ubezpieczenia medycznego.
LOKALIZACJA - BENSALEM.

KONTAKT TELEFONICZNY: 215-300-3031


Wykonujemy prace o rożnym stopniu 
złożoności:

Prace wewnętrzne: malowanie,parkiet, laminat, 
płytki ceramiczne, schody. Remont łazienek 

i kuchni. Wykańczanie piwnic
Prace na zewnątrz: hardscaping, landscaping, 
klaby, kwietniki, mulch,ogrodzenia,deki, prace 

w cemencie i betonie
Telefon: 215-588-8466


KOMPLEKS KĄPIELOWY  

poszukuje pracowników na stanowisko: 
kucharza, kelnera i osoby do sprzątania.

Telefon: 215-942-4646

WYKONUJEMY WEWNETRZNE I 
ZEWNETRZNE PRACE BUDOWNICZO 

REMONTOWE W ROZNEJ SKALI 
ZLOZONOSCI.
✦ Prace hydrauliczne
    i elektryczne.
✦ Przebudowujemy kuchnie, 

lazienki i piwnice.
Uslugi wysokiej jakosci wykonane w ustalonym terminie

Posiadamy licencje i ubezpieczenie.

Telefon: 215-300-9356

✦ PRZEPROWADZKI MIESZKAN, 
BIUR I FIRM

✦ PRZEWOZ KLIENTOW NA 
LOTNISKO (Znizki dla osob 
starszych)

✦ ODSWIEZANIE KARPETOW I 
DYWANOW

Posiadamy referencje i 
ubezpieczenie mienia na czas 

przewozu 
Telefon: (215) 669-1386

FAVORITE HOME CARE  
POSZUKUJE DO PRACY HOME HEALTH AIDS.

DOWOLNY ROZKLAD  
GODZIN PRACY

WYMAGANA PODSTAWOWA 
ZNAJOMIOSC JEZYKA 
ANGIELSKIEGO I ROSYJSKIEGO

WYSOKIE WYNAGRODZENIE
PO DODATKOWE INFORMACJE PROSZE 

DZWONIC: 267-839-0011
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WIELKI POŻAR W ZIELONEJ GÓRZE. 
PROKURATURA RUSZA ZE ŚLEDZTWEM
Prokuratura Okręgowa w Zielonej Górze wszczęła 

śledztwo w sprawie pożaru hali i wybuchu chemikaliów 
w zielonogórskim Przylepie. Jak przekazał portal rmf24.
pl, postępowanie prowadzone jest w kierunku zagrożenia 
dla zdrowia i życia wielu osób.

Według informacji przekazywanych przez prokuraturę 
przesłuchani zostali już świadkowie zdarzenia. Funk-
cjonariusze zabezpieczyli też nagrania z monitoringów 
i zabezpieczają dokumentację. Przeprowadzono też 
wstępne oględziny.

Od soboty do niedzielnej nocy z pożarem hali w Przyle-
pie, w której składowane były niebezpieczne substancje, 
walczyło ok. 200 strażaków. W niedzielę po posiedzeniu 
sztabu kryzysowego wojewoda lubuski Władysław Dajczak 
przekazał, że pożar hali jest opanowany, a wskaźniki poka-
zują, że zdrowie i życie mieszkańców nie jest zagrożone.

POLSCY TURYŚCI MÓWIĄ O 
DRAMATYCZNEJ EWAKUACJI W GRECJI. 

"ZNIKOMA POMOC REZYDENTÓW"

Grecja płonie — w niedzielę rano przez wiatr pożar na 
wyspie Rodos rozprzestrzenił się w stronę tzw. strefy tury-
stycznej. Rozpoczęła się ewakuacja tysięcy turystów, którzy 
przybyli tam na wakacje. Wśród nich jest wielu Polaków. 
Jak opowiadali w swoich relacjach dla TVN24, na miejscu 
zapanował wielki chaos komunikacyjny, a warunki są bardzo 
ciężkie. — Pierwsze ognisko pożaru pojawiło się we wtorek, 
wszyscy mówili, że te pożary są co roku, nikt się tym nie 
przejmował — mówi turystka z Rodos, pani Katarzyna.

Podczas wielkiej ewakuacji na wyspie Rodos wielu 
turystów zostaje przeniesionych z hoteli do sal gimna-
stycznych w lokalnych szkołach

Ewakuowane osoby mówią o wielkich chaosie komuni-
kacyjnym na miejscu. Dodają także, że pomoc rezydentów 
i przedstawicieli biur podróży jest znikoma

— Tylko wspaniali greccy wolontariusze naprawdę 
stanęli na wysokości zadania — relacjonuje pan Jakub 
w rozmowie z TVN24

Z informacji przekazanych przez grecką policję wynika, 
że pożar na Rodos doprowadził do największej ewakuacji 
w historii Grecji. Z wyspy udało się już wywieźć łodziami 
3 tys. osób

Z powodu pożaru lasów Rodos w sobotę ewakuowa-
no tysiące ludzi, w tym wielu turystów. Ogień dotarł już 
do miejscowości położonych na wschodnim wybrzeżu i 
ogarnął także hotele. Z relacji lokalnego deputowanego 
Panagiotisa Dimelisa wynika, że łącznie przed pożarem 
uciekać musiało ponad 30 tys. osób.

Polscy turyści opowiedzieli o wielkim chaosie w Grecji
Część z uciekinierów została ulokowana w tymcza-

sowych centrach pomocy. Wśród nich jest także wielu 
Polaków. Niektórzy w dramatycznych słowach relacjonują 
to, co dzieje się obecnie na greckiej wyspie.

— Pierwsze ognisko pożaru pojawiło się we wtorek, 
wszyscy mówili, że te pożary są co roku, nikt się tym nie 
przejmował — przekazała w rozmowie z TVN24 turystka 
z Rodos, pani Katarzyna.

Już w ostatni czwartek turyści podobno czuli "zapach 
ogniska". — Potem pojawił się popiół: na stolikach, na 

balkonach, w wodzie, wszędzie był ten popiół. W piątek 
rano już pojawiły się kłęby dymu za górą, blisko hotelu. 
Wciąż nas uspokajano, ale widziałam, że turyści z Niemiec 
byli już spakowani — relacjonowała kobieta.

Dodała, że później rozdano maski, które miały pomóc 
m.in. z problemem piekących oczu. Zaznaczyła też, że 
"jeszcze do tej pory pięć z 11 osób z jej grupy wymiotuje i 
źle się czuje". Obecnie turystka przebywa w hali sportowej 
na obrzeżach Rodos, gdzie ludzie śpią na materacach. 
Wciąż nie wiedzą, co będzie z nimi dalej.

Turyści pytali, czy będzie ewakuacja
O ewakuacji opowiedział również pan Michał, który 

był w miejscowości Lardos. Jak przekazał w rozmowie z 
TVN24, już w piątek lasy paliły się tak mocno, że ludzie 
czuli duszący dym. Z jego relacji wynika, że ewakuacja 
rozpoczęła się następnego dnia.

— W sobotę rano wstaliśmy i strażacy przydusili ten 
pożar. Był dym, ale niebo było przejrzyste. Ok. godz. 11 
nagle pojawił się słup czarnego dymu. Nadal przyjeżdżali 
nowi turyści do hotelu — wyjawił.

Jak dodał, turyści pytali, czy będzie ewakuacja, ale 
obsługa stanowczo temu zaprzeczała. — Ok. godz. 14 
ratownik nagle zaczął gwizdać, żeby wychodzić z basenu 
i że trzeba się ewakuować i wyjść z hotelu. Był ogromny 
chaos komunikacyjny — przekazał pan Michał. Turysta 
dodał, że nie mogli się dodzwonić do organizatorów 
wycieczki ani rezydentów.

O dramatycznych chwilach w rozmowie z PAP opowie-
działa przebywająca na Rodos turystka Anna Pondo. Jak 
przekazała, "wioska, z której wraz z rodziną ewakuowała 
się statkiem, praktycznie spłonęła".

— To było coś strasznego. Statek starał się odpłynąć 
daleko od lądu ze względu na duszący dym. Nikt nas 
nie zaopatrzył w maseczki. Nie było widać żadnej straży 
pożarnej, służb — mówiła.

Dodała, że wraz z rodziną "koczuje obecnie w hotelu 
Rodos Palace". Turyści śpią na korytarzach, a dzięki 
uprzejmości menadżera dostają posiłki i napoje.

Wśród ewakuowanych byli także pan Jakub wraz z żoną 
Katarzyną, którzy w sobotę musieli opuścić hotel Costa 
Lindia w kurorcie Lardos. Z jego relacji wynika, że "warunki 
od początku były bardzo trudne, pomoc ze strony rezy-
denta biura podróży była znikoma i tylko wspaniali greccy 
wolontariusze naprawdę stanęli na wysokości zadania".

— Jest gorąco, a niektórzy wymiotują, prawdopodobnie 
z powodu temperatury lub przez zadymienie i popiół w 
powietrzu — mówił w rozmowie z TVN24.

Pożar na Rodos doprowadził do największej ewakuacji 
w historii Grecji — poinformowała w niedzielę grecka po-
licja. Z wyspy udało się już wywieźć łodziami 3 tys. osób.

Na ulicach gromadzą się nadal duże grupy osób ocze-
kujących na przewiezienie ich do bezpiecznych miejsc. Nie 
ma na razie informacji o ofiarach śmiertelnych pożarów 
— podaje Reuters.

Polskie MSZ podkreśla, że ambasada RP w Atenach 
przez cały czas informuje o zagrożeniach i działaniach 
służb miejscowych za pośrednictwem mediów społecz-
nościowych oraz poprzez udostępniony telefon alarmowy 
+30 693 655 46 29.

PRYMAS POLSKI UDERZYŁ W O. 
RYDZYKA. "KOŚCIÓŁ TO NIE MIEJSCE NA 

AGITACJĘ POLITYCZNĄ"
"Kościół to nie miejsce na wiec, czy agitację polityczną" 

— stwierdził prymas Polski Wojciech Polak, odpowiadając 
na pytanie o udział polityków PiS w pielgrzymce Radia 
Maryja, organizowanej przez o. Tadeusz Rydzyka. Jak 
dodaje, "Kościół nigdy nie powinien mieszać się w bie-
żącą politykę".

W ostatnim czasie głośną sprawą była obecność polity-
ków Prawa i Sprawiedliwości na 32. Pielgrzymce Rodziny 
Radia Maryja na Jasnej Górze. Podczas niej z ambony 
przemawiał nie tylko o. Tadeusz Rydzyk, ale także m.in. 

prezes PiS Jarosław Kaczyński, który apelował do zgro-
madzonych, by ci poszli na wybory. Podkreślał przy tym, 
że "nie można oddać władzy tym, którzy zapowiadają 
zniszczenie demokracji i praworządności".

Na temat pojawienia się polityków partii rządzącej na 
Jasnej Górze wypowiedział się prymas Polski Wojciech 
Polak. "Nie słyszałem o paragrafie, który umożliwia czy 
akceptuje użyczenie politykom ambony. Kościół to nie 
miejsce na wiec, czy agitację polityczną. To przestrzeń 
modlitwy i celebracji Eucharystii. Również Ewangelia nie 
może być instrumentalizowana na potrzeby kampanii. Za-
sada ta dotyczy Jasnej Góry, Lichenia, Gniezna i każdego 
innego miejsca sakralnego, każdej świątyni bez wyjątku" 
— stwierdził abp Polak w rozmowie z portalem stacja7.pl.

Prymas Polski dodał także, że rolą Kościoła i duchow-
nych podczas kampanii wyborczej jest "branie współod-
powiedzialności za społeczeństwo, kształtowanie sumień 
i wskazywanie fundamentalnych zasad mających swoje 
źródło w Ewangelii". "Nigdy nie powinniśmy mieszać się 
w bieżącą politykę ani robić cokolwiek, co naraziłoby nas 
na taki zarzut" — podkreślił abp Polak.

Podczas wspomnianej pielgrzymki głośno było także 
o słowach o. Tadeusza Rydzyka. Dyrektor Radia Maryja 
z ambony otwarcie atakował Unię Europejską i Niemcy. 
Jednocześnie zapewniał, że "nie uprawia polityki".

— Wybory się zbliżają. Boże, żeby tej Polski nie sprze-
dali. Przecież czyhają, Unia Europejska już czyha, żeby 
nas wchłonąć. Ta niemiecka Unia Europejska, przecież to 
jest niemiecka... Nie udało się w czasie drugiej wojny, nie 
udało się później, to teraz. Karabinami nas nie załatwili, 
obozami nas nie załatwili to "ojro", jak to oni mówią, czyli 
euro — mówił o. Rydzyk.

POLSKA KUPUJE SAMOLOTY 
WCZESNEGO OSTRZEGANIA. TO PRZEŁOM 

W POLSKIEJ ARMII
"Dziś Agencja Uzbrojenia podpisała umowę na dostawę 

szwedzkich samolotów wczesnego ostrzegania Saab 340 
AEW" - poinformował we wtorek na Twitterze Mariusz 
Błaszczak. To sprzęt, który ma całkowicie odmienić sposób 
działania obrony powietrznej naszego kraju.

Dzisiejsza decyzja to potwierdzenie ustaleń z majowych 
rozmów szefa resortu obrony Mariusza Błaszczak ze 
szwedzkim odpowiednikiem Palem Jonsonem. 

Już wówczas polski minister zasugerował, że nasze 
siły zbrojne chcą kupić samoloty wczesnego ostrzegania 
i w temacie prowadzone są szczegółowe negocjacje. 

- Jesteśmy sąsiadami przez Bałtyk, podobnie postrzega-
my zagrożenia, które płyną ze strony rosyjskiej, szukamy 
wspólnych rozwiązań by zapewnić bezpieczeństwo - mówił 
wówczas Mariusz Błaszczak.

Doniesienia potwierdzał także rzecznik Agencji Uzbroje-
nia ppłk Krzysztof Płatek, który mówił o chęci pozyskania 
dwóch maszyn.

Nowe możliwości Polskich Sił Powietrznych
Zakup samolotów wczesnego ostrzegania Saab 340 

AEW&C to ogromna zmiana w możliwościach polskiej 
armii. Do tej pory to inne państwa, będące w składzie 
Sojuszu Północnoatlantyckiego, dostarczały naszym 
wojskowym informacje o wszelkim ruchu na niebie krajów 
sąsiednich m.in. Białorusi.

Samolot Saab 340 AEW&C daje możliwość obser-
wacji - za pośrednictwem radarów - terenu w odległości 
do 450 km na pułapie 6 tysięcy metrów. W trakcie lotu 
maszyna będzie mogła wykryć i monitorować wszystkie 
statki powietrzne czy też pociski rakietowe znajdujące 
się w pobliżu. Na skuteczność jej działania nie wpływa 
ukształtowanie terenu, ani też inne przeszkody naziemne.

Zdaniem ekspertów, choć samoloty wczesnego ostrze-
gania nie biorą udziału w walce, to są niezwykle ważne w 
przypadku misji bojowych z użyciem maszyn typu F-16 
czy FA-50.  
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USA REAGUJĄ NA SŁOWA PUTINA I 
ŁUKASZENKI O POLSCE

- Jeśli będzie to konieczne, będziemy bronić każdego 
cala terytorium NATO - zapowiedział rzecznik Departamentu 
Stanu USA Matthew Miller. To reakcja na skandaliczne słowa 
Władimira Putina i Alaksandra Łukaszenki o Polsce.

Wojna w Ukrainie. Śledź najnowsze informacje w naszej 
RELACJI NA ŻYWO

- Słowa Łukaszenki i Putina na temat Polski są 
nieodpowiedzialne. Jeśli będzie to konieczne, będziemy 
bronić każdego cala terytorium NATO - oświadczył w 
poniedziałek rzecznik Departamentu Stanu USA Matthew 
Miller, odnosząc się w odpowiedzi na pytanie PAP do sugestii 
białoruskiego dyktatora o "wycieczce" wagnerowców do 
Polski.

- To jest kolejny w serii nieodpowiedzialnych komentarzy 
Łukaszenki. Mogę tylko powtórzyć, (...) że Stany Zjednoczone 
będą bronić każdego centymetra terytorium NATO - 
powiedział Miller podczas codziennego briefingu prasowego.

Pytany przez PAP, czy postrzega uwagi Łukaszenki i Putina 
pod adresem Polski jako zwiastun dalszych działań, Miller 
odparł, że "nie wie, na ile się w nie wczytywać".

- Powiedziałbym jedynie, że jest tylko jeden kraj w regionie, 
który zademonstrował nie tylko zamiar, ale gotowość do 
inwazji swoich sąsiadów i jest to Rosja, a nie Polska, czy 
inny kraj regionu. Więc chcę powtórzyć, że nasz sojusz 
z Polską jest silny i jeśli będzie to konieczne, oczywiście 
będziemy bronić każdego centymetra terytorium NATO - 
oznajmił rzecznik.

Łukaszenka o "wycieczce wagnerowców do Warszawy"
Łukaszenka powiedział podczas spotkania z Putinem, że 

obecni na Białorusi najemnicy Wagnera "chcą się wybrać 
na wycieczkę do Warszawy i Rzeszowa". Natomiast Putin 
stwierdził, że "Polska marzy o białoruskich ziemiach" oraz 
że ziemie zachodnie Polski są "prezentem" od Stalina.

Miller powiedział, że słowa o gotowości USA do obrony 
NATO przekazał w poniedziałek swojej rumuńskiej 
odpowiedniczce również szef amerykańskiej dyplomacji 
Antony Blinken w obliczu rosyjskich ataków na magazyny 
zbożowe nad deltą Dunaju, tuż przy granicy z Rumunią. 
Blinken miał też powiedzieć szefowej MSZ Rumunii Luminicie 
Odobescu, że liczy na wsparcie Rumunii w kontekście 
Czarnomorskiej Inicjatywy Zbożowej i wznowienia transportu 
ukraińskiego zboża.

Miller "mocno potępił" poniedziałkowe uderzenia Rosji 
na naddunajskie porty, dodając że "te okrutne uderzenia 
dodatkowo obrazują gotowość Rosji, by używać żywności 
jako broni w swojej nielegalnej wojnie"..

PIS NIE UGNIE SIĘ PRZED ZEŁENSKIM 
I KE. "ZBOŻE Z UKRAINY MOŻE BYĆ 

PROBLEMEM W KAMPANII"
Rząd PiS nie zamierza ustępować ani stronie ukraińskiej, 

ani tym bardziej Komisji Europejskiej w sprawie sporu o 
tranzyt zboża - wynika z informacji Wirtualnej Polski. Teraz 
władze pracują nad wspólnym stanowiskiem z pięcioma 
krajami UE i tylko w takim gronie chcą przystępować do 
dalszych negocjacji.

Polska, Bułgaria, Węgry, Słowacja i Rumunia - to pięć 
krajów UE, które są dziś szczególnie poszkodowane w 
kontekście kryzysu zbożowego wywołanego przez agresję 
Rosji na Ukrainę. Wszystkie te państwa - na czele z Polską 
- mają odmienne interesy niż strona ukraińska.

Ukraina chce bowiem wywozić swoje zboże, co stanowi 
zagrożenie dla polskich rolników, którzy od ponad roku 
mają wielki problem z pozbyciem się zalegającego u nich 
ziarna ze wschodu. Dlatego - a według informacji WP jest 
to decyzja ostateczna - Polska nie zamierza, wbrew woli 
Komisji Europejskiej i władz Ukrainy, otworzyć 15 września 
granicy z Ukrainą na produkty zbożowe.

Jak słyszymy, Polska chce najpierw osiągnąć w tej 
sprawie porozumienie i wspólne stanowisko z czterema 
innymi krajami, zanim zacznie raz jeszcze podejmować 

rozmowy z KE i Ukrainą. - Pięć głosów to więcej niż jeden. 
Wspólne stanowisko tylko nas umacnia. Kolektywnie mamy 
większą siłę - słyszymy w źródłach rządowych.

Ta postawa polskich władz doprowadziła do słownych 
ataków pod naszym adresem ze strony najważniejszych 
przedstawicieli władz Ukrainy.

Stanowisko Kaczyńskiego: Pomagać, ale z głową
Skonfliktowany z prezydentem Zełenskim premier Denys 

Szmychal zestawił nasz kraj z Rosją i napisał na Twitterze: 
"Rosja zerwała zbożową inicjatywę, niszcząc infrastrukturę 
naszych portów czarnomorskich i po raz kolejny wywołując 
globalny kryzys żywnościowy. W tym krytycznym okresie 
Polska zamierza kontynuować blokadę eksportu zboża 
ukraińskiego do UE. Jest to nieprzyjazny i populistyczny krok, 
który będzie miał poważny wpływ na globalne bezpieczeństwo 
żywnościowe i gospodarkę Ukrainy".

Po tym wpisie oburzenia nie kryli przedstawiciele polskich 
władz. Zarówno politycy z rządu, jak i przedstawiciele 
PiS, uznali ten komunikat szefa ukraińskiego rządu jako 
niedopuszczalny, a wręcz skandaliczny.

Sam Jarosław Kaczyński - podczas wystąpienia na 
Podlasiu - stwierdził w ostatni weekend, że owszem, 
pomaganie Ukrainie wciąż jest istotne, ale nie może być 
prowadzone wbrew interesowi państwa polskiego i polskich 
obywateli. - My pomagamy, chcemy pomagać, musimy 
pomagać, to jest w naszym interesie, ale to nie jest na 
zasadzie, że jeden daje, a drugi tylko bierze. Tak być nie 
może - mówił Jarosław Kaczyński.

Sprawa miała nawet zostać podjęta w rozmowach 
kierownictwa partii.

To był jasny sygnał - mówią w PiS - że nie wolno się 
w pewnych obszarach cofać albo za wszelką cenę iść 
na ustępstwa. Takim obszarem jest rolnictwo. Niemniej 
politycy PiS wciąż deklarują, że chcą wspierać Ukrainę w 
tranzycie zboża. Szkopuł w tym, że deklarowana pomoc 
strony ukraińskiej nie zadowala.

Rząd PiS nieugięty wobec władz Ukrainy
- Blokowanie lądowych tras eksportu zboża z Ukrainy 

po 15 września, gdy wygasną obecne ograniczenia w 
UE, jest niedopuszczalne - powiedział prezydent Ukrainy 
Wołodymyr Zełenski.

Dodał, że Kijów prowadzi rozmowy w poszukiwaniu 
rozwiązania, które "zadowoli wszystkich". Stwierdził, że 
Ukraina "wierzy w porozumienie z Komisją Europejską, 
ale przygotowuje się na wszelkie scenariusze".

Takie stawianie sprawy nie podoba się rządzącym w 
Polsce. Przedstawiciele rządu PiS starają się jednak 
- wiemy, że to celowe działanie, by nie podgrzewać 
bezpośrednio sporu z Ukrainą - odnosić się w tej sprawie 
przede wszystkim do Komisji Europejskiej. - Nie możemy 
sobie pozwolić na naruszenie bezpieczeństwa rynku 
żywnościowego w Polsce. W związku z tym, jeżeli Komisja 
Europejska nie wyrazi zgody na przedłużenie tego zakazu 
[importu ukraińskiego zboża do Polski - przyp. red.], to my 
to zrobimy sami, powołując się na klauzulę bezpieczeństwa. 
Dlaczego? Ponieważ nie możemy zdestabilizować naszego 
rynku rolnego w tej sytuacji - powiedział we wtorek rzecznik 
rządu Piotr Müller w "Salonie politycznym Trójki".

Jak zaznaczył na antenie Polskiego Radia, zboże z 
Ukrainy "może przejechać przez nasz kraj, ale nie może 
być tu rozładowywane i sprzedawane".

Wcześniej w rozmowie z Wirtualną Polską rzecznik 
rządu zwracał uwagę, że "stwierdzenie o wpływie zakazu 
importu ukraińskiego zboża na globalne bezpieczeństwo 
żywnościowe nie jest prawdziwe". Müller stanowczo po 
raz pierwszy w rozmowie z nami zadeklarował, że "jeśli 
Komisja Europejska nie wydłuży zakazu wwozu zboża z 
Ukrainy, to Polska sama zamknie granicę".

Jak słyszymy, nic się w tej sprawie nie zmieniło - 
stanowisko naszego kraju pozostaje w mocy. Nie zmieniły go 
również mocne słowa ze strony Wołodymyra Zełenskiego.

- Warto podkreślić, że zakaz importu nie oznacza braku 
możliwości tranzytu przez nasz kraj. Jeżeli Ukraina chce 
transportować zboże do innych krajów, to będzie miała 

taką możliwość. Ukraińskie zboże nie będzie mogło jednak 
pozostać na terenie Polski - zapewnia w rozmowie z WP 
Piotr Müller.

Problem w kampanii
Sprawa na pewno będzie "żyć" w kampanii wyborczej. 

Jak pisaliśmy, w PiS powiększa się grupa polityków, 
którzy wprost przyznają, że zbyt uległa wobec Ukrainy 
postawa osłabi wynik wyborczy (przede wszystkim na 
rzecz Konfederacji).

O konflikt zbożowy i jego wpływ na kampanię chcieliśmy 
zapytać rzecznika PiS Rafała Bochenka - członka sztabu 
wyborczego partii - ale nie odpowiedział na naszą prośbę 
o rozmowę.

Nieoficjalnie wiemy, że sprawa z punktu widzenia PiS - 
oczywiście w kontekście kampanijnym - może być jeszcze 
poważniejsza niż temat Wołynia. Data graniczna - 15 
września - przypada bowiem na miesiąc przed wyborami 
parlamentarnymi w Polsce.

Polska będzie starała się drogami dyplomatycznymi 
załagodzić spór z Ukrainą w kontekście zboża, ale - jak 
słyszymy w rządzie - żadne spotkania i rozmowy w tej 
sprawie nie są na razie zaplanowane. 

RZECZNIK RZĄDU O "DOCISKANIU" 
WS. GRECJI. "MOŻEMY PODEJMOWAĆ 

DZIAŁANIA"
Nie wszyscy Polacy czują się odpowiednio potraktowani 

przez biura turystyczne, z którymi polecieli do Grecji. Część 
twierdzi, że powrót do kraju jest utrudniony. - Będziemy 
działać tak, żeby te firmy dociskać po to, by zrealizowały 
swoje obowiązki - zapewnił rzecznik rządu Piotr Müller.

- Z firm turystycznych uzyskaliśmy informację, że 
Polakom przebywającym w Grecji na bieżąco udzielana 
jest pomoc - powiedział we wtorek w Programie Trzecim 
Polskiego Radia rzecznik rządu Piotr Müller. W Grecji od 
tygodnia trwa walka z pożarami.

Polityk przypomniał, że odpowiedzialny za turystykę w 
rządzie wiceminister Andrzej Gut-Mostowy spotkał się z 
firmami organizującymi wyjazdy.

Na uwagę, że są turyści, którzy zakończyli turnus i nie 
mogą wyjechać, Müller podkreślił, że powinni oni zgłosić 
się do ambasady. - My też będziemy działać tak, żeby te 
firmy dociskać po to, by zrealizowały swoje obowiązki - 
zapowiedział w PR3.

Czy biura zadbają o turystów w Grecji? "Mają swoje 
zobowiązania"

- Pamiętajmy, że te osoby zapłaciły za te wyjazdy, mają 
określone usługi, które są w ramach tego realizowane i my, 
w ramach nadzoru nad sektorem turystycznym, firmami 
turystycznymi, możemy podejmować działania nadzorcze 
w tym obszarze - mówił rzecznik rządu.

Pytany, czy firmy mogą chcieć "przyoszczędzić", 
odparł: "Nie wykluczam, że niektóre firmy mogą chcieć 
tego typu praktyki podjąć, ale mają swoje zobowiązania, 
ludzie zapłacili za te wyjazdy, za przeloty w dwie strony, 
w związku z tym firmy są zobowiązane, aby tego typu 
sytuacje uwzględnić i pomóc w takiej sytuacji".

Fatalna sytuacja w Grecji. Nadal wybuchają nowe pożary
W Grecji trwa walka z żywiołem. W ciągu ostatnich 12 

dni wybuchało przeciętnie 50 nowych pożarów dziennie. 
Wciąż najgorsza sytuacja jest na wyspie Rodos, gdzie 
- jak podawała w niedzielę grecka policja - doszło do 
największej ewakuacji w historii Grecji.

Z zagrożonych ogniem miejsc ewakuowano 19 tys. 
osób do bezpieczniejszych lokalizacji. Na wyspę dotarły 
posiłki i teraz z pożarem walczy już kilkuset strażaków, 
wspieranych z powietrza przez 15 samolotów i śmigłowców.

W Atenach rząd powołał przy resorcie spraw 
zagranicznych specjalny sztab kryzysowy dla kierowania 
akcją ewakuacji zagranicznych turystów. Greckie 
ministerstwo infrastruktury i transportu poinformowało, 
że w poniedziałek wykonano 21 lotów ewakuacyjnych z 
ogarniętej pożarami wyspy Rodos.
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Proszę nie wierzyć, kiedy ktoś mówi, że najbogatsi 
biednieją. W ciągu roku 100 najbogatszych Polaków 
wzbogaciło się o ponad 40 mld złotych. Chociaż 
na podium nastąpiła mała rewolucja, a z listą 
pożegnało się wiele znanych twarzy, to najbogatszy 
Polak zgromadził fortunę porównywalną do majątku 
Giorgio Armaniego. Oto najnowsza edycja Listy 100 
Najbogatszych Polaków „Wprost”.

Na listę dostać się coraz trudniej. Jeszcze parę 
lat temu wystarczyło mieć 400 mln zł majątku, żeby 
być tym jednym ze stu. Dzisiaj, żeby do tego grona 
wejść, trzeba mieć przynajmniej 625 mln zł, bo na tyle 
wyceniliśmy majątek ostatniego bohatera z rankingu. 
Ale od początku.

Ich troje
Najbogatszym Polakiem drugi rok z rzędu został 

Tomasz Biernacki. Brzmi to wręcz niewyobrażalnie, 
ale właściciel sieci marketów Dino w ciągu roku 
zwiększył swój stan posiadania o prawie 10 mld zł! 
Dzisiaj mógłby już spokojnie dołączyć do grona 500 
najbogatszych ludzi na świecie. Byłby ujęty gdzieś 
między Włochem Giorgio Armanim a Ukraińcem 
Rinatem Achmetowem.

Drugie miejsce bez zmian. Wiceliderem zestawienia 
pozostaje Michał Sołowow. Chociaż przez wojnę w 
Ukrainie, musiał sprzedać rosyjskie odnogi swojego 
biznesu, to wyszedł obronną ręką i nie zbiedniał. 
Wycena jego firm zwiększyła się nawet o jedną piątą. 
Ale na podium nastąpiła dość istotna zmiana.

Pierwszy raz od lat do grona tych trzech najbogatszych 
wszedł Jerzy Starak, którego Polpharma jest jednym 
z największych producentów leków w Europie. Starak 
zajął więc zeszłoroczne miejsce Solorza, który w tym 
roku zaliczył duży spadek, lądując dopiero na 6 miejscu. 
Tak nisko Solorz w naszym zestawieniu nie był od 1998 
roku, kiedy zajął 7. pozycję. O tym, dlaczego tak się 
stało, piszemy w notce przy jego nazwisku.

Spadki i powroty na listę 100 najbogatszych 
Polaków

Tegoroczna lista to lista wielkich pożegnań. W 
gronie najbogatszych nie ma już rodziny Koral od 
znanej marki lodów z ich nazwiskiem w nazwie. Nie 
ma Janusza Filipiaka, czyli najbogatszego profesora 
w Polsce i udziałowca krakowskiej spółki IT Comarch. 
Nie ma Ireny Eris, które kosmetyczne imperium ma 
zadebiutować na warszawskiej giełdzie. Nie ma 
Michała Świerczewskiego ze sklepu z elektroniką 
X-Kom, który zyskał duży rozgłos jako sponsor klubu 
piłkarskiego Raków Częstochowa. Nie ma Kolportera 
Krzysztofa Klickiego. Nie ma Oknoplastu rodziny 
Placków. Nie ma Bogdana Szewczyka i jego mebli 
Bodzio. Nie ma również Piotra Szulczewskiego, który 
przez lata występował na wielu listach globalnych 
miliarderów, a którego aplikacja zakupowa Wish w 

krótkim czasie osiągnęła na amerykańskiej giełdzie 
dno.

Ale nieobecnością na liście może nie ma się co tak 
przejmować, bo w tym roku do zestawienia wróciło 
wielu bohaterów, których nie było na niej latami. 
Wrócił Jan Kolański, najsłodszy milioner w Polsce 
od znanych marek: Jutrzenka, Goplana czy Hellena. 
Jest najbogatszy windykator w kraju, czyli Piotr 
Krupa z Kruka. Pojawił się Stanisław Bieńkowski, 
wielki pasjonat żużla i kosza, ale przede wszystkim 
właściciel Stelmetu, największego producenta małej 
architektury ogrodowej w naszej części Europy.

Nowi w setce najbogatszych Polaków
Ważniejsi od powracających są na pewno debiutanci, 

czyli dziewięciu polskich przedsiębiorców, którzy po 
raz pierwszy wkraczają do grona 100 najbogatszych 
według „Wprost”. Najwyżej, bo już na 23. miejscu 
zadebiutował Paweł Grzegorczyk. Jego gliwickie 
Keno to dzisiaj jeden z największych graczy na rynku 
fotowoltaiki w kraju. Wśród debiutantów jest rodzina 
Bartol od znanych marek alkoholi Mogen David, 
Istra czy Vianelli. Tuż obok Urszuli Siecińskiej, której 
Suempol jest jednym z największych przetwórców 
łososia w Europie, pojawił się Sławomir Gojdź z Paula 
Fish, również gigantyczny przetwórca łososia, ale w 
postaci świeżej lub mrożonej, a nie wędzonej jak ten 
od Siecińskiej.

Na liście pojawił się też Józef Bałdyga ze znanych 
zakładów mięsnych. To chyba jeden z najbardziej 
doświadczonych przez los przedsiębiorców w kraju. 
W 2005 roku szerokim echem w mediach odbiła się 
sprawa porwania jego córki, Eweliny. Zamaskowani 
mężczyźni uprowadzili dziewczynę spod jej uczelni po 
zajęciach. Zażądali miliona złotych okupu. Mimo tego, 
że rodzina część pieniędzy porywaczom zapłaciła, 
córka się już nie odnalazła.

Cztery lata później zakłady w Łysych strawił 
gigantyczny pożar. Właściciel wycenił straty na miliard 
złotych. Mimo tego Bałdyga podniósł i siebie, i firmę, 
a dzisiaj debiutuje jako jeden z najbogatszych ludzi w 
kraju.

Jedna piąta Muska
Patrząc na majątki całej setki, to widać, że najlepiej 

szło w przemyśle ciężkim. Szczególnie producentom 
wyrobów hutniczych. Nie ma się co dziwić, skoro 
w opublikowanym parę tygodni temu rankingu 
najdynamiczniej rozwijających się polskich firm 
pierwsze miejsce zajęła Jastrzębska Spółka Węglowa. 
To największy producent węgla koksowniczego 
w Europie. A bez niego nie byłoby w zasadzie 
producentów stali. To, że szło im dobrze pokazuje 
też trójka kolejnych debiutantów, która działa w takiej 
branży. To rodzina Mieczkowskich z krakowskiego 
Serwistalu od produkcji stalowych blach. Alicja 
Kotarba z Biura Techniczno-Handlowego BTH Import 
Stal. Od 1992 roku zaopatruje polski przemysł w 
wyroby hutnicze i Maurycy Wołek z Moris od produkcji 
szyn kolejowych i stali konstrukcyjnej.

Słabo za to wypadł przemysł meblarski, który od 
lat był przecież dumą polskiej gospodarki, bo byliśmy 
drugim największym eksporterem mebli na świecie. 
Ale w zasadzie od końca ubiegłego roku branżę trawi 
kryzys spowodowany inflacją i zerwanymi łańcuchami 
dostaw. Słabo radzili sobie również deweloperzy, 
którzy cierpią z kolei z powodu podwyżek stóp 
procentowych i zatrzymania akcji kredytowej. Nie lepiej 
było w branży kosmetycznej, stąd duży spadek Zenona 
Ziai i zniknięcie z listy małżeństwa Malaczyńskich od 
lakierów do paznokci, wspomnianej już wcześniej Ireny 
Eris czy małżeństwa Soszyńskich od kosmetyków AA. 
Tutaj powodów kryzysów jest kilka, a jeden z najbardziej 
trafnych to prosty fakt, że przez wzrost cen, Polacy na 
dbaniu o urodę zaczęli zwyczajnie oszczędzać.

Jednak patrząc po majątkach wszystkich stu 
najbogatszych Polaków kryzysu nie widać. W tym 
roku cała setka zgromadziła ponad 231 mld zł. To 
dokładnie o 43 mld zł więcej niż przed rokiem. Czy to 
dużo? Jak na nasze realia tak, bo najbogatsi Polacy 
jeszcze nigdy w historii nie byli tak bogaci. Ale patrząc 
bardziej światowo, to majątek stu najbogatszych 
Polaków wynosi jedną piątą fortuny Elona Muska, 
dzisiaj najbogatszego człowieka na Ziemi.
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Szymon  
Krawiec
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APTEKARZE BIJĄ NA ALARM W SPRAWIE 
NOWYCH PRZEPISÓW. "NAJBARDZIEJ 

PRZEREGULOWANY RYNEK W UE"
- Nowe przepisy faworyzują duże hurtownie, co dopro-

wadzi do wzrostu cen w aptekach i zmniejszy dostępność 
leków - mówią o proponowanych zmianach w Prawie far-
maceutycznym przedstawiciele branży. Rząd wprowadził je 
z zaskoczenia. Nowelizację przegłosowano już w Sejmie, 
a teraz trafiła do Senatu. 

Apteka dla pacjenta
"Apteka dla pacjenta! Stop drożyźnie lekowej!" - pod 

takimi hasłami rusza kampania informacyjna polskich 
aptekarzy i właścicieli sieci aptecznych. Ma pokazać ne-
gatywne skutki zmian wprowadzanych właśnie do Prawa 
Farmaceutycznego. Zdaniem aptekarzy faworyzują one 
hurtownie i przyniosą wzrost cen leków, ograniczenie ich 
dostępności oraz likwidację tysięcy aptek.

"Środowisko aptekarskie nie chce biernie przyglądać się 
niszczeniu polskich aptek. Nie możemy obojętnie przejść 
wobec tak szkodliwych zmian. Praca, którą wykonujemy 
jest nastawiona na pomaganie drugiemu człowiekowi. To 
pacjent i jego dobro jest w centrum naszego zaintereso-
wania. Funkcjonując w ramach idei "apteka dla pacjenta" 
doprowadziliśmy do sytuacji szybkiej i łatwej dostępności 
praktycznie do każdego leku. Nasze współdziałanie przy-
czyniło się do obniżenia cen medykamentów" - napisali w 
swoim apelu przedstawiciele branży.

"Działając w grupie podmiotów byliśmy skutecznym 
negocjującym z hurtownikami i producentami najniższych 
możliwie cen leków. Najbardziej korzystali z tego nasi klien-
ci, dostrzegając różnice w swoich portfelach. Proponowane 
zmiany Prawa farmaceutycznego niweczą nasze wysiłki, 
skazując pacjentów na dyktat cenowy hurtowników leków. 
Ich zmiany prawne nie dotyczą, a ceny ich akcji giełdowych 
z dnia na dzień wystrzeliły w górę" - dodali.

Jak zaznacza, Justyna Kaźmierczak, przewodnicząca 
Platformy Aptecznej Pracodawców RP, już dziś mniejsza 
apteka nie ma szans w konfrontacji z hurtownią.

- Kiedyś żeby dostać rabat na poziomie 10-15 proc. 
wystarczyło że apteka sprzeda 15 opakowań leku, dziś 
musi to być nawet 50-100 opakowań. Trzeba koniecznie 
pamiętać, że leki w pełni refundowane to zwykle tylko 30 
proc. obrotu apteki - wskazuje rozmówczyni Interii Biznes. 

Eksperci ostrzegają, rząd nie słucha
Kontrowersyjną poprawkę rząd zgłosił podczas prac nad 

projektem ustawy o... ubezpieczeniach eksportowych - bez 
oceny skutków regulacji, bez konsultacji społecznych i 
przy negatywnej opinii Sejmowego Biura Legislacyjnego. 
Sejmowa większość przyjęła ją 14 lipca. Teraz ustawą 
zajmie się Senat.

Kluczowy jest przepis o "przejęciu kontroli" - najkrócej 
mówiąc chodzi w nim o ograniczenie do 4 liczby aptek 
kontrolowanych przez jednego właściciela. Podmiot, który 
ma więcej aptek, nie musi wprawdzie się ich pozbywać, ale 
nie może przejąć żadnej nowej. W efekcie właściciel tylko 
jednej apteki, który np. przechodzi na emeryturę, a nie ma 
bliskich, który mógłby ją przekazać, będzie musiał zamknąć 
biznes, bo sprzedać w praktyce nie będzie miał komu.

- Tak jak na każdym rynku, tak i w przypadku aptek 
potrzebujemy różnorodności - zarówno aptek małych, tra-
dycyjnych, opartych na bezpośrednich relacjach pacjenta 
z farmaceutą, jak i większych, którym odpowiedni kapitał 
pozwala na szybszy rozwój - mówi Justyna Kaźmierczak.

"Dziś hurtownie leków mają po drugiej stronie silnego 
gracza - sieci apteczne, które z powodzeniem negocjują 
niższe ceny leków i wysoką ich dostępność. Brak działa-
jących razem aptek oznacza nieograniczoną możliwość 
zwiększania marż, podnoszenie cen leków i zwiększanie 
zysków. Wszystko ostatecznie odbije się na kieszeni pa-
cjenta" - piszą organizatory akcji "Apteka dla pacjenta".

- Nowa regulacja może zachwiać stabilnością dużej liczby 
aptek i ostatecznie zagrozić bezpieczeństwu lekowemu Pola-
ków - ostrzega w rozmowie z Interia Biznes Kacper Olejniczak, 
ekspert ds. branży Life Sciences Konfederacji Lewiatan.

"Apteka dla aptekarza", czyli początek kłopotów
Ustawa znana pod nazwą "Apteka dla aptekarza" w 

2017 roku wprowadziła restrykcyjne zasady otwierania 
nowych aptek - zgodnie z nią nowa placówka przypadać 

musi na co najmniej 3 tys. mieszkańców i znajdować się 
co najmniej 500 metrów od już istniejącej. 

Właścicielem apteki może być jedynie farmaceuta lub 
spółka farmaceutów, a nie - jak kiedyś - po prostu przed-
siębiorca. Zakazana została reklama aptek, przepisy ogra-
niczyły też możliwości ich łączenia. W efekcie przestały 
powstawać nowe apteki. Trzeba też było zlikwidować 
niektóre z istniejących, zwłaszcza na wsi.

- W sądach zbyt szeroka interpretacja tej ustawy przez 
urzędników, która prowadziła do zamykania aptek, zwykle 
okazywała się niewłaściwa. Po latach przedsiębiorcy odzy-
skiwali swój majątek, ale byli już psychicznie wyczerpani, 
a strat nie dało się już nadrobić. Dziś, mimo że dotąd nikt 
oficjalnie nie ocenił skutków tamtych przepisów, wprowa-
dza się kolejne, jeszcze bardziej restrykcyjne. A polski 
rynek apteczny już jest najbardziej przeregulowanym 
rynkiem w UE - mówi nam Kacper Olejniczak.

W efekcie w wielu miejscowościach działa dziś tylko jedna 
apteka, która korzysta z pozycji lokalnego monopolisty, co 
przekłada się na ceny. W wielu innych jedyną aptekę w 
ogóle zlikwidowano, w efekcie każdy zakup leku oznacza 
konieczność pokonania wielu kilometrów. W Polsce jest 
dziś w sumie 11 725 aptek ogólnodostępnych - o ponad 2 
tys. mniej, niż przed wejściem w życie ustawy.

Ustawa miałaby rozwiązać problem, którego... nie ma
Oficjalnie przepisy miały utrudnić wejście na nasz rynek 

farmaceutyczny wielkich sieci aptek z zagranicy, tyle że 
tego problemu dziś... nie ma. Nasz rynek apteczny jest 
mocno rozdrobniony, silnie konkurencyjny, z dominującym 
udziałem polskiego kapitału (94 proc.).

Aż 12 proc. placówek to apteki jednoosobowe, gdzie 
właściciel jest nie tylko farmaceutą, ale także zajmuje się 
zamawianiem leków, administracją, a bywa, że i sprząta-
niem. W 2021 r. branża zatrudniała 26 tys. farmaceutów, a 
do budżetu przekazała z tytułu podatków i opłat 1,8 mld zł.

- Nie można powstrzymywać ewentualnego napływu 
obcego kapitału na rynek farmaceutyczny blokując jed-
nocześnie rozwój polskich przedsiębiorstw, które na nim 
działają - podsumowuje Justyna Kaźmierczak.

MAKSYMALNA TEMPERATURA  
W MIEJSCU W PRACY. CZY MOŻNA 

ODMÓWIĆ PRACY W UPALE?
Praca w czasie upału nie tylko jest nieprzyjemna, ale 

może wręcz stanowić zagrożenie dla zdrowia. Dlatego Ko-
deks pracy reguluje kwestie związane z pracą w wysokich 
temperaturach. Czy masz prawo odmówić wykonywania 
obowiązków zawodowych, gdy żar leje się z nieba?

Praca w czasie upałów: ile stopni to już za dużo?
Temperatura w pomieszczeniach służących do pracy jest 

określona w § 30 Rozporządzenia ministra pracy i polityki 
socjalnej z dn. 26 września 1997 roku. Zgodnie z tym roz-
porządzeniem, temperatura musi odpowiadać rodzajowi 
pracy i nie może być niższa niż 18 stopni w przypadku pracy 
biurowej i lekkich prac fizycznych. W pozostałych przypad-
kach temperatura nie powinna spadać poniżej 14 stopni.

Niestety, w przypadku maksymalnej temperatury roz-
porządzenie nie jest już tak konkretne.

Przepisy określają, że w przypadku osób młodocianych i 
kobiet w ciąży temperatura w pomieszczeniu pracy biurowej 
nie może przekraczać 30 stopni. Jednak dla pozostałych 
pracowników nie obowiązują już tak określone normy.

Mimo to, w przepisach jest jasno wyszczególnione, że 
pracą w warunkach szczególnie uciążliwych jest wykony-
wanie obowiązków w temperaturze przekraczającej 25 
stopni na otwartych przestrzeniach, a także powyżej 28 
stopni w zamkniętych pokojach.

Czy możesz powiedzieć szefowi “nie" w upały?
Wysoka temperatura zdecydowanie nie sprzyja myśle-

niu i sumiennemu wykonywaniu obowiązków. Jednak czy 
można odmówić pracy z powodu upałów?

Kodeks pracy zobowiązuje każdego pracodawcę do 
zadbania o to, aby w jego zakładzie czy biurze warunki 
pracy były bezpieczne i higieniczne. Jeśli więc tempe-
ratura zagraża zdrowiu lub, w skrajnych przypadkach, 
życiu pracowników, każdy pracownik ma prawo odmówić 
pracy. Swoją odmowę może on motywować możliwością 
doznania uszczerbku na zdrowiu.

Do czasu zapewnienia bezpiecznych dla zdrowia wa-
runków pracy, pracownik jest uprawniony do pobierania 
wynagrodzenia w standardowej wysokości.

Jak pracodawca może zapewnić komfort w upały?
Pracodawca w czasie upałów może wykorzystać szereg 

narzędzi zarówno w ramach przepisów prawnych, jak 
i będących własną inicjatywą, aby zwiększyć komfort 
swoich pracowników.

Przede wszystkim, najczęściej pracodawcy sięgają po 
skrócenie czasu pracy (niewpływające na wysokość wyna-
grodzenia!) oraz, oczywiście, zamontowanie klimatyzacji, 
która jest w stanie odpowiednio regulować temperaturę 
pomieszczeń.

W miejscu pracy mogą być również wprowadzone 
przestrzenie regeneracyjne, które zapewniają ochłodę 
i odpoczynek.

Należy także pamiętać, że przepisy zobowiązują praco-
dawcę do dostarczania pracownikom napojów, niezależnie 
od charakteru wykonywanej pracy.

Reasumując, upały w Polsce zdarzają się coraz częściej, 
dlatego warto znać swoje prawa jako pracownika. Faktem 
jest, że zdecydowana większość pracodawców zapewnia 
komfortowe warunki pracy w czasie gorących letnich dni; 
jednak w skrajnych przypadkach odmowa wykonywania 
obowiązków może być zasadna i umotywowana prawnie.

PŁATNOŚĆ GOTÓWKĄ JEDNAK BEZ 
NOWEGO LIMITU. PREZYDENT PODPISAŁ 

USTAWĘ
Płatności gotówkowe jednak bez nowych limitów. Prezy-

dent Andrzej Duda podpisał ustawę uchylającą ograniczenia 
w płatnościach gotówką, dokonywanych przez konsumentów 
i przedsiębiorców, które miały wejść w życie 1 stycznia 2024 
roku - poinformowała w piątek Kancelaria Prezydenta RP.

Nie będzie limitu transakcji gotówką dla osób fizycz-
nych. Limit dla przedsiębiorców zostanie utrzymany na 
dotychczasowym poziomie. Prezydent podpisał ustawę 
uchylającą regulacje w tej kwestii.

Limit płatności gotówką uchylony
Prezydent podpisał uchwaloną w połowie czerwca 

przez Sejm nowelizację ustawy o podatku dochodowym 
od osób fizycznych, ustawy o podatku dochodowym od 
osób prawnych oraz niektórych innych ustaw. Wykreśla 
ona przepisy wprowadzone w ramach Polskiego Ładu, 
dotyczące ograniczeń płatności w gotówce. Miały one 
wejść w życie od początku przyszłego roku.

Celem podpisanej przez prezydenta nowelizacji jest znie-
sienie zapisów, na mocy których przedsiębiorcy w relacjach 
z innymi przedsiębiorcami mogliby zapłacić w gotówce tyl-
ko wtedy, kiedy jednorazowa wartość transakcji, bez wzglę-
du na liczbę płatności, nie przekracza 8 tys. zł. Zgodnie z 
ustawą pozostawiono obecny limit, wynoszący 15 tys. zł. 
Innym rozwiązaniem, które miało być wprowadzone w 
ramach Polskiego Ładu, jest narzucenie na konsumenta 
obowiązku płatności za pośrednictwem rachunku płatni-
czego, jeśli wartość transakcji - bez względu na liczbę 
płatności - przekracza 20 tys. zł. To rozwiązanie miało 
wejść w życie również od 1 stycznia 2024 roku. Ale również 
zostało wykreślone wskutek nowelizacji.

"Utrudnienie dla drobnego handlu"
Podpisana przez prezydenta ustawa zakłada także wy-

kreślenie przepisów ograniczających płatności w gotówce, 
które znajdują się w ustawie o zryczałtowanym podatku 
dochodowym od niektórych przychodów osiąganych 
przez osoby fizyczne.

Jak zwróciła uwagę Kancelaria Prezydenta RP, w uza-
sadnieniu do projektu ustawy wskazano, że "przy braku 
możliwości dokonania zapłaty gotówką strony muszą 
korzystać z innych form płatności, a oczekiwanie na 
przelew bankowy może w wielu wypadkach prowadzić do 
zaniechania transakcji". Może to prowadzić do utrudnień 
i ograniczać znacząco drobny handel - dodano.

"Mając na uwadze powyższe uchylono art. 22 pkt 1 ww. 
ustawy z dnia 29 października 2021 r. o zmianie ustawy 
o podatku dochodowym od osób fizycznych, ustawy o 
podatku dochodowym od osób prawnych oraz niektórych 
innych ustaw" - zaznaczono.

Ustawa wejdzie w życie z dniem 1 stycznia 2024 roku.
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JANUSZ KORCZAK

Janusz Korczak właściwe Henryk Goldszmit urodził się 
22 lipca 1878 lub 1879 roku w Warszawie. Brak dokładnej 
daty rocznej Korczak tłumaczył zaniedbaniem formalności 
metrykalnych przez ojca. Pochodził z rodziny Goldszmitów 
żyjących od wielu pokoleń w Polsce, która była związa-
na z ruchem oświatowym – Haskalą. Jego pradziad był 
szklarzem, dziadek lekarzem, a ojciec Józef Goldszmit, 
znanym warszawskim adwokatem. Matka, Cecylia z Gę-
bickich, pochodziła z rodziny niezupełnie spolszczonej. W 
domu rodzinnym, oprócz rodziców i starszej siostry –Anny, 
mieszkała ukochana babcia Henryka- Emilia Gębicka. To 
jej pięcioletni Henryk zwierzał się ze swoich tajemnic i 
marzeń o lepszym świecie.

W ósmym roku życia rozpoczął naukę w szkole po-
czątkowej Augustyna Szmurły, gdzie panował surowy 
porządek. Tak głęboko przejął się stosowaną tam karą 
chłosty, że rodzice musieli zabrać go ze szkoły. Przeby-
wając w domu i przygotowując się do pierwszej klasy 
gimnazjum, marzył o lepszym świecie, w którym nie 
będzie okrucieństwa i niesprawiedliwości. Marzenia te 
znalazły odbicie w Królu Maciusiu Pierwszym.

Główną pasją piętnastoletniego Henryka Goldszmita 
było czytanie książek, w tym czasie także marzył o za-
łożeniu pisma „Debiut”, w którym zamieszczałby prace 
odrzucane przez inne redakcje. Jako siedemnastolatek 
rozpoczął pisanie powieści „Samobójstwo”, której nie 
ukończył.

Henryk Goldszmit uczęszczał do Gimnazjum Praskiego, 
w którym nauka odbywała się w języku rosyjskim. Henryk 
nie lubił szkoły, uczył się raczej średnio, natomiast inte-
resował się literaturą, której poświęcał cały czas wolny. 
Ulubionym miejscem Korczaka z okresu dzieciństwa i 
młodości był Ogród Saski, w którym spotykał się z ró-
wieśnikami i starszymi kolegami. Długotrwała choroba 
ojca i śmierć w 1896 roku zmusiły młodego Korczaka do 
udzielania korepetycji, aby finansowo wspomóc rodzi-
nę. W roku 1896 opublikował w tygodniku satyrycznym 
„Kolce” swoją humoreskę pt. „Węzeł gordyjski”, która 
zapoczątkowała współpracę z tym czasopismem, a także 
innymi. Pierwsze teksty Henryk Goldszmit podpisywał 
pseudonimem Hen.

W roku 1898 zdał maturę i ku zaskoczeniu przyjaciół 
zapisał się na Wydział Lekarski Cesarskiego Uniwersy-
tetu Warszawskiego. Latem 1899 roku udał się w podróż 
śladami Pestalozziego, także był uczestnikiem Kongresu 
Syjonistycznego w Bazylei.

Studia lekarskie zajęły Korczakowi sześć lat, gdyż 
pierwszy rok musiał powtórzyć. Prawdziwą atmosferę 
naukową odnalazł na Uniwersytecie Latającym, którego 
został słuchaczem. Jednocześnie stał się członkiem To-
warzystwa Kolonii Letnich i Warszawskiego Towarzystwa 
Higienicznego. W dalszym ciągu rozwijał się literacko. 
Pisał liczne artykuły i recenzje w tygodniku „Kolce” oraz 
jednocześnie współpracował z innymi czasopismami. W 
okresie studenckim powstała pierwsza powieść „Dzieci 
ulicy”. Korczak podjął pracę nauczycielską. Prowadził 
zajęcia na tajnej pensji Stefanii Sempołowskiej, również 
pracował w bezpłatnej czytelni dla biednych dzieci, nato-

miast sobotami w swoim mieszkaniu organizował zabawy 
dla najmłodszych.

DZIECIŃSTWO I MŁODOŚĆ
W latach 1900-1915 był aktywnym członkiem Towarzy-

stwa Kolonii Letnich. W końcowej fazie studiów medycz-
nych rozpoczął pracę na koloniach jako wychowawca. W 
1904 i 1907 roku prowadził kolonie dla dzieci żydowskich 
w ośrodku wakacyjnym „Michałówka” w miejscowości 
Daniłowo-Błędnica (gubernia łomżyńska), w pobliżu stacji 
Małkinia, dla dzieci żydowskich. Nazwa kolonii pochodzi 
od imion synów Erlicha i Endelmana, ofiarodawców 14 
morgów zalesionego gruntu, na którym wspomniane 
towarzystwo wybudowało własną kolonię. Warto dodać, 
że Korczak pracował jako wychowawca podczas kolonii 
dla chłopaków chrześcijańskich w „Wilhelmówce” (1908).

Wszechstronna działalność połączona z kolonijnymi 
doświadczeniami stała się dla Korczaka „abecadłem 
praktyki wychowawczej”, zaowocowała w postaci dwóch 
książek kolonijnych: „Mośki, Joski, Srule” (1909) oraz 
„Józki, Jaśki i Franki” (1910).

W 1921 roku dzięki staraniom Korczaka na ofiarowanym 
i zabudowanym terenie w Gocławku powstała kolonia 
letnia Domu Sierot pod nazwą „Różyczka”. W 1940 roku 
Korczak chcąc zapewnić bezpieczeństwo i spokój w 
czasie wojny zorganizował tam swoim wychowankom 
ostatnie kolonie letnie.

W marcu 1905 roku Janusz Korczak otrzymał dyplom 
lekarza i podjął pracę w Warszawie w Szpitalu dla Dzieci 
im. Bersonów i Baumanów przy ulicy Śliskiej 51. W pla-
cówce tej znajdowało się 25 łóżek. Zobowiązany był do 
całodobowej opieki nad chorym oraz udzielania porad w 
ambulatorium przyszpitalnym. Warto dodać, że prowadził 
również bibliotekę.

W latach 1905-1906 Korczak zdobywał doświadcze-
nie jako lekarz wojskowy po powołaniu na front wojny 
rosyjsko- japońskiej.

Dla pogłębienia wiedzy wybrał się na rok do Berlina 
(1907/1908) i na pół roku do Paryża (1910). Tam brał 
udział w wykładach z pediatrii i pedagogiki specjalnej. Przy 
okazji zwiedził szpitale dziecięce i zakłady zajmujące się 
terapią i edukacją dzieci. W 1911 roku przebywał miesiąc 
w Londynie zwiedzając szkoły i przytułki. W tym czasie 
postanowił definitywnie poświęcić się pracy z dziećmi i 
zrezygnował z założenia własnej rodziny.

Korczak w ciągu siedmiu lat pracy w szpitalu (1905-
1912) służył dzieciom jako lekarz, pedagog, i pisarz. 
Wytrwale popularyzował wiedzę pediatryczną. Aktyw-
nie współpracował w tym czasie z pismami: „Krytyka 
Lekarska” (1906-1907), „Medycyna i Kronika Lekarska” 
(1909-1910), „Przegląd Pediatryczny” (1911). Prowadził 
także bogatą działalność odczytową i wykładową.

W 1912 roku Korczak rozstał się z pracą w szpitalu i 
objął funkcję dyrektora Domu Sierot przy ul. Krochmalnej 
92, pozostającego pod opieką Towarzystwa „Pomocy dla 
Sierot”. Współpracował ze Stefanią Wilczyńska i razem z 
nią zaopiekował się 85 wychowankami. Dom Sierot stał 
się dla Korczaka miejscem pedagogicznych obserwacji 
procesu wychowawczego, a także zrodziły się w nim 
nowe pomysły pedagogiczne (różne formy samorządu, 
praca nad wydawaniem „Tygodnika Domu Sierot”, któ-
rego współtwórcą stały się dzieci). Korczak zabiegał o 
dobry kontakt podopiecznych z otoczeniem, w tym celu 
zorganizował akcję 200 doniczek fuksji, którymi dzieci 
obdarowały sąsiadów z parterowych mieszkań. W lutym 
1913 roku nastąpiło uroczyste otwarcie Domu Sierot.

Korczak w 1914 roku został powołany do wojska, po-
czątkowo jako ordynator polowego szpitala dywizyjnego 
w Głuboczku na Ukrainie, następnie został lekarzem pe-
diatrą w przytułku dla dzieci ukraińskich. W 1918 roku po 
powrocie do Warszawy znów podjął pracę w Domu Sierot.

Lata 1918 –1931 stanowiły szczytowy okres twórczo-

ści Henryka Goldszmita. Stał się wówczas aktywnym 
członkiem organizacji, takich jak: Komisja do Spraw 
Organizacji Oświatowych, Centralny Komitet Pomocy 
dla Dzieci, Wydział Opieki nad Dzieckiem Robotniczym 
przy Centralnej Komisji Związków Zawodowych, Fundacja 
Polsko – Amerykańskiego Komitetu Pomocy Dzieciom.

Od listopada 1919 roku Korczak wraz z Falską objął 
kierownictwo pedagogiczne w zakładzie wychowawczym 
dla sierot Nasz Dom w Pruszkowie pod Warszawą. Od-
wiedzał dom w charakterze lekarza i pedagoga. Czynił 
starania o wsparcie finansowe dla placówki.

W czasie wojny polsko – bolszewickiej (1919-1920) 
Korczak w randze majora wojska polskiego pracował w 
szpitalu epidemicznym w Łodzi, następnie w Warszawie. 
Zaraził się tyfusem plamistym, następnie od niego zaraziła 
się jego matka. Jej śmierć bardzo przeżył.

W 1926 roku zainicjował wydawanie tygodnika dla 
dzieci i młodzieży „Mały Przegląd” – jako dodatek do 
dziennika „Nasz Przegląd” (później jego redagowanie 
powierzył Igorowi Newerlemu).

W latach dwudziestych Korczak nawiązał współpracę 
z instytucjami kształcenia nauczycieli i wychowawców, 
m.in.: z Państwowym Seminarium dla Nauczycieli Religii 
Mojżeszowej (1925/1926) – był wykładowcą psycholo-
gii, Studium Pracy Społeczno – Oświatowej w Wolnej 
Wszechnicy Polskiej (1929) – wykłady pt. „Społeczeństwo 
dziecięce”. Szczególnie blisko był związany z Państwo-
wym Instytutem Pedagogiki Specjalnej poprzez liczne 
wykłady na temat pedagogiki szkolnej.

W 1932 roku wyprowadził się z Domu dla Sierot i za-
mieszkał z siostrą Anną przy ul. Żurawiej. W tym czasie 
podjął się nowych obowiązków, m.in. jako biegły sądowy 
w sprawach dzieci przy Sądzie Okręgowym na ul. Lesz-
nej. W Kasie Chorych opracowywał projekty kursów dla 
pielęgniarek.

W 1935 roku związał się z Polskim Radiem. Pod pseu-
donimem Stary Doktor wygłaszał liczne pogadanki dla 
dzieci, co było nowością w radiofonii polskiej; otrzymał 
zaproszenie do „Anteny”. W 1938 wygłosił w radiu powieść 
„Pedagogika żartobliwa”.

W 1934 roku i 1936 roku odbył podróże do Palestyny. 
Był zafascynowany świętą ziemią trzech religii, ruchem 
na rzecz odrodzenia narodowego Żydów oraz doświad-
czeniami kibucowymi.

Za wybitną twórczość literacką Korczak w 1937 roku został 
odznaczony Złotym Wawrzynem Polskiej Akademii Literatury.

W 1938 roku współpracował z czasopismami wydawa-
nymi w języku hebrajskim i żydowskim, m.in.: „Olami”, 
„Olami Hakata”, „Hechaluc Hacair”, publikując na ich 
łamach powiastki, monologi i bajki dla dzieci.

Korczak w pierwszych dniach wojny wraz z wycho-
wawcami i współpracownikami dyżurował dzień i noc 
w Domu Sierot. We wrześniu 1939 roku przemówił do 
dzieci i rodziców w Polskim Radiu, nawołując do spokoju.

Od pierwszych dni wojny Korczak nieustannie zabiegał 
o wsparcie dla Domu Sierot, organizując kolonie letnie 
(czerwiec-lipiec 1940). 

OSTATNIA DROGA JANUSZA KORCZAKA I DZIECI 
W dniu 6 sierpnia 1942 roku hitlerowscy okupanci wypro-
wadzili z Domu Sierot Korczaka, Wilczyńską, wszystkich 
współpracowników i dwustu wychowanków.

Wszyscy zostali wywiezieni w wagonach krytych, za 
- tłoczonych, z okienkami zakratowanymi drutem kolcza 
- stym do obozu zagłady w Treblince, niedaleko Małkini. 

Na terenie symbolicznego cmentarza w Treblince wśród 
siedemnastu tysięcy kamieni znajduje się jedno imienne 
upamiętnienie: JANUSZ KORCZAK (Henryk Goldszmit) 
I DZIECI. Wychowawca, lekarz stał się symbolem mę-
czeńskiej śmierci deportowanych i za - mordowanych 
ludzi. Janusz Korczak do końca pozostał wierny swoim 
dzieciom i powołaniu.
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BRAKUJE WAŻNYCH LEKÓW. RZECZNIK 
PRAW OBYWATELSKICH INTERWENIUJE 
Szpitale w Polsce alarmują, że brakuje bardzo ważnych 

leków, które pacjenci powinni przyjmować po wypisaniu 
ich z placówek medycznych. Chodzi o znane antybiotyki. 
Interwencji w tej sprawie podjął się Rzecznik Praw Oby-
watelskich.

RPO interweniuje w Ministerstwie Zdrowia z powodu 
informacji o niedoborach ważnych leków. Chodzi o pro-
dukty lecznicze, które pacjenci powinni przyjmować po 
wypisaniu ich z placówek medycznych, głównie penicylinę 
i amoksycylinę, których w zasadzie nie ma w aptekach.

"Zdarza się, że dzieci otrzymujące w szpitalu dożylnie 
antybiotyki w szpitalu po wypisaniu do domu muszą kon-
tynuować leczenie tymi lekami. Okazuje się to niemożliwe, 
bo nie ma ich w aptece. Dostępne są jedynie pojedyncze 
opakowania leków, które ponadto są dostępne w aptekach 
w znacznej odległości od ich miejsca zamieszkania" - na-
pisano na stronie Rzecznika Praw Obywatelskich.

Sytuacja pacjentów jest poważna. Brakuje nie tylko 
ważnych antybiotyków. Niedobory produktów leczniczych 
dotyczą również szczepionek, leków na cukrzycę i alergię. 
Jak wynika z informacji przekazanej przez TOK FM, apteki 
są zmuszone do zapisów na leki, aby była zachowana 
ciągłość leczenia. Także dyrektorzy szpitali obawiają się, że 
leków zacznie brakować również w podmiotach leczniczych.

Według Naczelnej Izby Aptekarskiej leków brakuje w 
całej Europie, ponieważ przemysł farmaceutyczny jest 
uzależniony od produkcji w Chinach i Indiach.

"Kontaktowaliśmy się z aptekami i hurtowniami. Wszyscy 
mówią o totalnym braku antybiotyków. Są jedynie jakieś 
pojedyncze opakowania, które są zdobywane gdzieś dale-
ko" - powiedziała w rozmowie z TOK FM dr Lidia Stopyra, 
ordynatorka pediatrii w krakowskim Szpitalu Specjalistycz-
nym im. Stefana Żeromskiego.

Co ciekawe, zapytany przez TOK FM minister zdrowia 
Adam Niedzielski, stwierdził, że nie słyszał o tym, by leków 
brakowało. Rzecznik Praw Obywatelskich zwrócił się do 
przedstawicie MZ z prośbą o zajęcie stanowiska w tej 
sprawie, oraz informację  o podjętych lub planowanych 
działaniach. 

APEL O ZBADANIE MIĘSA W POLSCE. 
"ZAGROŻENIE DLA ŻYCIA LUDZKIEGO" 
Badacze zbadali próbki mięsa, które mogły spożywać 

koty zakażone wirusem ptasiej grypy. Analizy wykazały, 
że w badanym mięsie znajdował się nie tylko "materiał 
genetyczny wirusa, ale również zakaźny wirus", wskazuje 
prof. Krzystof Pyrć. Wirusolog apeluje do służb, by przeba-
dać mięso w Polsce i ostrzega, że wirus H5N1 jest groźny 
dla kotów, ale stanowi też zagrożenie dla życia ludzkiego

Prof. Krzysztof Pyrć, wirusolog z Uniwersytetu Ja-
giellońskiego opublikował za pośrednictwem mediów 
społecznościowych najnowsze wyniki badań związanych 
z grypą ptaków wykrytą u martwych kotów w Polsce.

Naukowiec wyjaśnia, że trzy zespoły prowadzone 
przez prof. dr hab. Krzysztofa Pyrcia, dr hab. Macie-
ja Grzybka i dr Łukasza Rąbalskiego przeprowadziły 
badania mające na celu wyjaśnienie ścieżki transmisji 
wirusa H5N1. W tym celu poproszono właścicieli cho-
rych kotów o przesłanie próbek mięsa, które zwierzęta 
jadły. Przebadano pięć próbek mięsa i przeprowadzono 
badania molekularne w kierunku obecności wirusa. - 
Analiza wykazała, że w jednej z 5 próbek znajduje się 
wirus. Dalsze analizy wykazały, że w mięsie znajduje 
się nie tylko materiał genetyczny wirusa, ale również 
zakaźny wirus – byliśmy w stanie wyizolować wirusa na 
hodowlach komórkowych - napisał prof. Pyrć.

Pyrć zaznacza, że "chociaż nie można wykluczyć, że 
wirus znalazł się w próbkach mięsa później lub wręcz 
mięso zostało zanieczyszczone przez właścicieli wirusem 
rozwijającym się w organizmie kota, nie można również 

wykluczyć, że to właśnie surowe mięso był źródłem za-
każenia".

- W związku z powyższym, zasadny wydaje się apel 
do służb weterynaryjnych oraz inspekcji sanitarnej, aby 
zbadały mięso dostępne w Polsce i rozważyły włączenie 
testowania mięsa w kierunku grypy H5N1 - napisał w 
oświadczeniu prof. Krzysztof Pyrć. Specjalista wyjaśnia, 
że to ważne z dwóch powodów. Wirus jest groźny dla 
kotów, ale stanowi też zagrożenie dla życia ludzkiego.

Jak zaznacza ekspert, polski przemysł drobiarski to 
prawie 20% rynku Unii Europejskiej, a szacowana wartość 
eksportu mięsa to ponad 3 mld euro. "Warto wyobrazić 
sobie konsekwencje dla tego sektora gospodarki, jeżeli 
faktycznie okazałoby się, że skażone mięso znalazło się 
we Francji, Włoszech czy Niemczech" - napisał prof. Pyrć.  

W POLSCE ROŚNIE LICZBA OSÓB 
NIEPEŁNOSPRAWNYCH. EKSPERTKA 

ALARMUJE 
Każdy stan chorobowy wymaga leczenia. Niestety, bez 

odpowiedniej diagnostyki i terapii, schorzenia się pogłębiają. 
Prezes Polskiego Towarzystwa Orzecznictwa Lekarskiego 
prof. Anna Wilmowska-Pietruszyńska, ostrzega: w naszym 
kraju niepełnosprawność staje się coraz poważniejszym 
problemem.

Coraz więcej Polaków choruje przewlekle, co utrudnia 
im normalne funkcjonowanie, m.in. w pracy. Skuteczność 
leczenia zawsze zależy od tego, na jakim etapie zostanie 
postawiona diagnoza. Niestety, często zdarza się, że trwa 
to miesiącami lub latami. Tymczasem podobne objawy 
mogą wskazywać na zupełnie różne schorzenia.

– Przez cały czas, a trwa to kilka miesięcy, pacjent 
zażywa środki bólowe i ma już zniszczoną wątrobę, i 
oczywiście cały czas jest niezdolny do pracy. Kiedy mu 
się kończy okres czasowej niezdolności do pracy 180 
dni, może zgłosić się do ZUS, aby otrzymać świadczenie 
rehabilitacyjne, przyznawane osobom rokującym powrót 
do pracy po ukończeniu rehabilitacji. Może też skorzystać z 
renty, w czasie oczekiwania na zabieg. I taki człowiek nigdy 
do pracy już nie wróci — mówiła profesor, podkreślając 
ogromne cierpienia takiego pacjenta.

W siedzibie Federacji Przedsiębiorców Polskich w War-
szawie przeprowadzono debatę ekspercką, na której po-
ruszono m.in. temat zwolnień lekarskich i ich wpływu na 
rynek pracy.

– Jeżeli nie przeprowadzimy wczesnej prawidłowej dia-
gnostyki i nie zapewnimy w krótkim czasie właściwego dla 
danej choroby leczenia, to liczba osób niepełnosprawnych 
będzie się zwiększała –  wskazywała prof. Anna Wilmow-
ska-Pietruszyńska.

Ekspertka podkreśliła, że każdy stan chorobowy, nie-
zależnie od jego przyczyny i charakteru, może zakończyć 
się śmiercią lub uszkodzeniem poszczególnych organów, 
które powodują niepełnosprawność lub niezdolność do 
samodzielnej egzystencji. Dlatego należy podjąć komplek-
sowe działania związane z edukacją zdrowotną, promocją 
zdrowia i prewencją. Należy m.in. jeszcze bardziej zachęcać 
do szczepień, które chronią przed wieloma powikłaniami. 

Tak chorują Polacy
Zakład Ubezpieczeń Społecznych, Centralny Instytut 

Ochrony Pracy i Państwowy Fundusz Rehabilitacji Osób 
Niepełnosprawnych realizują projekt rehabilitacji komplek-
sowej. Łącznie w Polsce mamy 4 ośrodki. Na czym polega 
takie leczenie?

– W jednym czasie i w jednym miejscu jest prowadzona 
rehabilitacja medyczna, społeczna i zawodowa. Mamy już 
600 osób, które były przewidziane (w projekcie) i skutecz-
ność zatrudnienia po tej rehabilitacji to 60 proc. Jak człowiek 
wychodzi z tego ośrodka, to od razu ma załatwioną pracę 
– wyjaśniła prof.  Wilmowska-Pietruszyńska.

Niestety, problemem nadal jest czas oczekiwa-
nia na taką terapię. Pacjent, który np. wymaga kom-

pleksowej opieki ortopedycznej, w obecnych wa-
runkach oczekuje na świadczenie nawet kilka lat. 
Wiceminister zdrowia Maciej Miłkowski zwrócił uwagę, że 
w Polsce pracuje 17 mln osób i celem jest, by jak najmniej 
z nich przebywało na zwolnieniach lekarskich.

– To jest nasz cel, żeby ten okres, był jak najmniej-
szy. Największa grupa, która choruje, chociaż właści-
wie jest zdrowa i bierze zwolnienia lekarskie profilak-
tycznie, to kobiety w ciąży – powiedział Miłkowski. 
Innym, bardzo częstym powodem zwolnień lekarskich są 
choroby psychiczne (ok. 10 proc. wszystkich zwolnień).

W ubiegłym roku łączna liczba dni absencji chorobowych 
wynosiła 288 dni, podczas gdy w 2021 r. było ich 282, co 
oznacza wyraźny wzrost.  Całościowe koszty absencji 
chorobowych po stronie pracodawców wynoszą około 
100 mld zł.

JAK OBJAWIA SIĘ METEOPATIA? 
“NIE WSZYSTKO DA SIĘ WYTŁUMACZYĆ 

POGODĄ” 
Nagła zmiana pogody może wywoływać nieprzyjemne 

objawy. Nadwrażliwości na pogodę nie należy lekcewa-
żyć. Jak tłumaczy internistka, dr Aleksandra Szymańska: 
czasami to sygnał, że należy poddać się badaniom.

Nawet jeden deszczowy dzień po kilku upalnych tygo-
dniach może wytrącić organizm z wewnętrznej równowagi. 
Zanim nasze ciało zdąży przystosować się do nowych 
warunków, pogoda znowu się zmieni. To właśnie wahania 
temperatury i ciśnienia zaburzają prawidłowe funkcjonowa-
nie organizmu. U niektórych osób jest to bardzo nasilone: 
może pojawić się ból głowy, senność, bóle stawów, ból 
brzucha. Meteopata często czuje się rozbity, nerwowy, 
niespokojny. Z badań biometeorologów wynika, że na 
związek swoich dolegliwości z pogodą wskazuje – nie 
zawsze słusznie - nawet 50-70 proc. ludzi.

– Nadwrażliwość na warunki pogodowe jest coraz 
częściej zgłaszana przez osoby starsze, które chorują 
przewlekle. Szczególnie w ostatnich latach pogoda fak-
tycznie może nam sprawiać takie problemy: gwałtowne 
zmiany będą szczególnie dotkliwe dla pacjentów, którzy 
cierpią z powodu schorzeń np. układu krążenia – wy-
jaśnia dr Aleksandra Szymańska, specjalistka chorób 
wewnętrznych ze Szpitala Miejskiego nr 4 w Gliwicach.

Nagła zmiana pogody: te osoby powinny uważać 
Jak wskazują eksperci, zmiany pogody mogą być dotkli-
we również dla osób zmęczonych, przepracowanych, z 
obniżoną odpornością. Meteopatia w większym stopniu 
dotyczy kobiet niż mężczyzn. Jeżeli nieprzyjemne obja-
wy pojawiają się regularnie i stają się uciążliwe, warto 
odwiedzić lekarza.

– Jeśli są to pacjenci już zdiagnozowani np. w zakresie 
choroby wrzodowej, chorób reumatycznych czy kardiolo-
gicznych, to warto jednak poszukać przyczyny tego, że 
częściej odczuwają bóle głowy, osłabienie czy zaostrzenie 
dolegliwości – wskazuje dr Szymańska.

Jej zdaniem, także osoby, u których nie zdiagnozowano 
wcześniej takiej czy innej choroby, mogą traktować nasi-
lenie dolegliwości w wyniku zmian pogody jako sygnał, 
że warto poddać się badaniom; nie wszystko bowiem 
da się wytłumaczyć skokami ciśnienia atmosferycznego, 
temperatury, czy deszczową aurą.

– Jeżeli ktoś pod wpływem czynników pogodowych 
czuje się gorzej, np. boli go głowa czy stawy, powinien 
przede wszystkim poszukać przyczyny choroby, która 
powoduje zaostrzenie dolegliwości. Warto zatem pójść 
do lekarza, który zleci podstawowe badania laboratoryjne 
czy np. obrazowe –  powiedziała internistka ze Szpitala 
Miejskiego nr 4 w Gliwicach.

Lekarka apeluje: najlepszym sposobem na łagodzenie 
dolegliwości jest zdrowy tryb życia. Ważne jest codzien-
ne wysypianie się, spędzenia czasu na powietrzu oraz 
odpowiednia dieta.
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Под влиянием растущей Луны происходит множество неоднозначных событий, и гороскоп на неделю с 24 по 30 июля 2023 года обещает, 
что в жизни каждого знака зодиака в этот период наметится тенденция к переменам. 

ГОРОСКОП  НА  НЕДЕЛЮГОРОСКОП  НА  НЕДЕЛЮ

На этой неделе дела пойдут легко, вы 
будете себя хорошо чувствовать и 
преуспеете практически во всех начи-
наниях. Стоит серьезно задуматься о 
предстоящем отдыхе и о финансовой 
стороне вопроса. На работе не стоит 
много о себе рассказывать.  
    
На первый план могут выйти проблемы 
карьеры. Главное - не рисковать, не бол- 
тать лишнего и не пускаться в аван-
тюры. Не взваливайте на себя чужие 
хлопоты и проблемы, сосредоточитесь 
на своих делах. Выходные обещают 
быть удачными.

На этой неделе чувства ваши обретут 
глубину, а мысли - возвышенность. Осо- 
бенно удачно это время для признаний в 
любви и для тех, кому в работе необхо-
дима Муза. Благодаря приливу твор-
ческих сил вам удастся найти нестан- 
дартное решение в сложном деле.
 
Постарайтесь сделать над собой усилие 
и хорошенько отдохнуть. Бескорыстное 
служение близким и любимым людям, 
дело благородное, но и в нем нужно делать 
перерывы. Не стоит зацикливаться на 
вопросах карьеры и материальных благ, 
лучше подумайте о душе.

На этой неделе в вашей жизни весьма 
вероятны позитивные перемены, 
которые, однако, придут слишком 
мелкими шажками. Тем не менее, 
сделать вы успеете весьма многое, 
если, конечно, возьметесь за дело, не 
откладывая в долгий ящик. 

Похоже, для вас пришло время взо-
браться на трон успеха и удержаться 
на нем, но только не любой ценой. Если 
отношения закончились, постарайтесь 
расстаться мирно. Проявите осторож-
ность, возможны интриги у вас за 
спиной. Посвятите время своему дому.  
  
Неделя может быть сложной и 
противоречивой, навалиться много 
разнообразных дел, и вы, похоже, не 
будете знать, за какое из них браться в 
первую очередь. Может начаться новый 
отсчет в вашей карьере.
  

Хватит так высоко летать в облаках, 
мечтая о несбыточном, лучше спусти-
тесь на землю и обретите счастье 
с любимым человеком. Вы можете 
добиться многого, покорив начальство, 
партнеров и клиентов интересной идеей. 
Не забывайте о данных вами обещаниях. 

На этой неделе не стоит превращаться 
в отшельника, больше общайтесь, 
вам стоит почаще бывать на важных 
деловых совещаниях и встречах. Не 
противьтесь своим интуитивным 
желаниям. Старайтесь не опаздывать и 
не забывать о важном.  
 
Эта неделя хороша для бега с препят-
ствиями. Вы точно дойдете до финиша. 
Ваши усилия окажутся успешными, вы 
сможете выбраться из болота текущих 
проблем и заняться более приятными 
делами. Желательно не суетиться 
попусту и не давать пустых обещаний.
   
На этой неделе эгоцентризм - не ваш 
стиль. Вы, разумеется, неотразимы, 
и достойны всяческих похвал, но не 
стоит заниматься исключительно 
самолюбованием. Осмотритесь, вдруг 
кому-то из вашего окружения нужна 
ваша помощь.   
     
На этой неделе ваш успех будет зависеть 
от уверенности в правильности своего 
выбора и слаженности действий. В 
понедельник нелегко будет включиться в 
работу. Не рассчитывайте на других, все 
делайте сами, строго контролируйте 
деятельность помощников. 

ОТВЕТЫ НА КРОССВОРД ИЗ ПРЕДЫДУЩЕГО НОМЕРА:
ПО ГОРИЗОНТАЛИ:
1. БРУНЬКА. 4. БУРЯК. 8. ЗБОРИ. 9. КАТЮША. 10. РАБО. 12. ІНДИК. 14. ОЦІНКА. 17. ЕШАФОТ. 18. АБАКО. 
22. ЄНОТ. 24. ЛІКОТЬ. 25. РІЛЛЯ. 26. ЯРИЛО. 27. ЗАМІТКА. 
ПО ВЕРТИКАЛИ:
1. БІСКВІТ. 2. НЕЛЮДИ. 3. КАЗАН. 5. УПИР. 6. КАНОН. 7. КОПИЦЯ. 11. АЯКСА. 13. ДИШЛО. 15. ТОЧИЛО. 16. 
ВОЛЬЄРА. 19. БІКІНІ. 20. ЯЄЧНЯ. 21. ПЛЯМА. 23. ТРАЛ. 

По горизонтали: 2. Прибор для измерения расстояния, пройденного пешком. 6. Каждая из девя-
ти богинь, покровительниц наук и искусств. 7. Роды у кошки. 8. Похищение сведений, составляющих 
военную тайну. 11. Вид спорта. 13. Украинский народный танец. 16. Международный договор, соглаше-
ние. 17. Небольшой попугай, обитающий в лесах Экваториальной Африки. 18. Механизм, при помощи 
которого придаётся желаемое направление движению автомобиля. 19. Тёмное, неблагоустроенное 
жилище. 22. Наказание за проступки, преступления. 24. Область проявления чего–нибудь. 26. Сы-
рость. 29. Плоский, низменный коралловый остров. 31. В математике: действительное число. 32. Стро-
ение, предназначенное для огневой сушки снопов перед молотьбой. 33. Оболочка некоторых плодов. 
34. Общий план подготовки и ведения боя, боевых операций. 

По вертикали: 1. Увеличительное стекло. 2. Рубящее ручное холодное оружие со слегка изо-
гнутым клинком. 3. Бумажная лента для покрытия стен в жилой комнате. 4. Приспособление, упро-
щающее процесс надевания туфель. 5. Добавочный стих в сонете. 9. Колющее оружие. 10. Твёрдый 
минерал, разновидность халцедона. 11. Трос, которым судно привязывается к пристани. 12. Катушка 
для намотки ниток в швейных, ткацких и других машинах. 14. Картина на холсте. 15. Вид рыси с шер-
стью серо-жёлтого цвета. 20. Поток чего–нибудь, множество. 21. Площадь для парадов. 23. Шпион. 
25. Быстрое и решительное наступление. 27. Южное дерево с продолговатыми ароматными листьями. 
28. Хищный пушной зверёк с тёмно-жёлтым густым мехом. 30. Пролитая на поверхность жидкость.

КРОССВОРДКРОССВОРД

ОВЕН ЛЕВ СТРЕЛЕЦ

ТЕЛЕЦ ДЕВА КОЗЕРОГ

БЛИЗНЕЦЫ

РАК СКОРПИОН РЫБЫ

ВЕСЫ ВОДОЛЕЙ
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По горизонтали: 1. В Америке — потомок смешанных браков белых и индейцев. 4. 
Женская домашняя одежда свободного покроя. 7. Среднее специальное учебное заведе-
ние. 10. Специальный широкий пояс, надеваемый для удержания тела на воде. 11. Лёгкая 
двухколёсная коляска, которую везёт человек, держась за две оглобли. 12. Знаменитый 
американский писатель. 14. Специальность артиста. 15. Приправа к пище. 19. Совокупность 
военных чинов для специальной службы. 20. Часть растения. 21. Лесная птица. 23. Низкая 
резиновая обувь, надеваемая поверх сапог, ботинок. 24. Сплетённые в виде жгута несколь-
ко длинных прядей волос. 26. Залив со стоячей, непроточной водой. 27. Связи, которые 
можно использовать в корыстных интересах. 32. Буква кириллицы. 33. Наиболее распро-
странённое обозначение оси ординат. 34. Степень высоты голоса, музыкального инстру-
мента. 35. Письменное приветствие в ознаменование юбилея. 36. Установленная норма 
оплаты чего–нибудь.

По вертикали: 1. Крестьянин. 2. Контрольный листок для получения чего-либо, доступа 
куда-нибудь. 3. Самое важное, главное и существенное в чём-нибудь. 4. Точка, наносимая 
при разметке деталей, подлежащих механической обработке. 5. Сильный зной. 6. Изделие, 
изготовленное из плотно переплетённых ниток. 8. Цифровой показатель, выражающий по-
следовательные изменения какого-либо экономического явления. 9. Представитель корен-
ного населения Америки. 13. Форма расчетов, при которой банк обязуется по поручению 
клиента получить платёж. 16. Словарный состав произведения. 17. Тайный агент по сыску, 
слежке. 18. Суша. 22. То, что представляет собой соответствие чему-либо. 23. Модель зем-
ного шара, вращающаяся на особой подставке. 24. Бочка с прямыми боками. 25. Собрание 
должностных лиц для рассмотрения вопросов организации и управления. 28. Торговая па-
латка. 29. Бахчевое растение с большими круглыми съедобными плодами. 30. Напиток из 
разбавленного водой сока ягод или плодов. 31. Южное вечнозелёное древесное растение с 
белыми пушистыми цветками и тёмно-зелёными листьями.

ЗВЕЗДА «САНТА-БАРБАРЫ» НИК БЕНЕДИКТ УМЕР  
В СВОЙ ДЕНЬ РОЖДЕНИЯ ПОСЛЕ ОПЕРАЦИИ

Американский актер Ник Бенедикт, известный по роли Бутса  
в «Санта-Барбаре», скончался. Об этом сообщает Deadline со ссылкой на 
онлайн-некролог и сообщение ресторана, где работает его жена Джинджер.

Ранее ресторан Jake's Steakhouse сообщал на своей странице в Facebook, 
что 2 июля Бенедикт перенес экстренную операцию на позвоночнике. 4 июля 
всю нижнюю часть его тела, начиная от шеи, парализовало, актера приняли 
в хоспис. Jake's Steakhouse открыл сбор средств, чтобы помочь Джинджер со 
всеми расходами, которые могут возникнуть.

Бенедикт умер в день своего рождения, 14 июля, от осложнений после 
операции. Ему было 77 лет.

Ник Бенедикт родился в Лос-Анджелесе в 1947 году. Первую роль он 
сыграл будучи ребенком в сериале «Прослушка» в 1955 году вместе со своим 
отцом — актером Ричардом Бенедиктом. Ник Бенедикт сыграл во множестве 
сериалов, таких как «Все мои дети», «Санта-Барбара», «Молодые и дерзкие» 
и «Дни нашей жизни». За роль Филипа Брента в шоу ABC «Все мои дети» он 
был номинирован на премию «Эмми». Бенедикт также выступал как художник 
и музыкант.

Помимо ролей в мыльных сериалах, артист принимал участие в таких 
фильмах, как «Миссия невыполнима», «Железная сторона», «Каскадеры» и 
«Сказки темной стороны». Всего за карьеру он отыграл 47 персонажей.

ОТВЕТЫ НА СУДОКУ:

ЗА ГОРИЗОНТАЛЛЮ:
2. АДВОКАТ. 7. ХАОС. 8. РОСА. 9. АКТОРКА. 10. МАВР. 12. ЛАВА. 16. КИЗИЛ. 17. НАТИСК. 18. 
ВІЯЛКА. 19. МОРКВА. 21. ОРАНТА. 22. АМБРА. 23. МАНР. 26. САГА. 28. ЕСТЕТКА. 29. РАГУ. 30 
АРАТ. 31. ТАРАРАМ.
ЗА ВЕРТИКАЛЛЮ:
1. ДАНА. 2. АСАР. 3. ВІТРИК. 4. КУРСИВ. 5. ТРАЛ. 6. ЗСУВ. 10. МІНІМУМ. 11. ВЕТЕРАН. 13. АТ-
ЛАНТА. 14. АЛАБАМА. 15. КСИВА. 16. ЛІВРА. 20. АМАТОР. 21. ОРАТОР. 24. АРАБ. 25. РЕУТ. 26. 
СААМ. 27. ГРАЧ. 

ОТВЕТЫ НА СЕГОДНЯШНИЙ КРОССВОРД СМОТРИТЕ В СЛЕДУЮЩЕМ НОМЕРЕ!

КРОССВОРДКРОССВОРД



Telefon: (267) 971-5765  Faks: (267) 684-6338 Lipiec 28, 2023WIADOMOŚCI Z KRAJU 14

Ваш надежный друг и помощник

731 Red Lion Road,731 Red Lion Road,
Philadelphia, PA 19115Philadelphia, PA 19115

ПРЕДОСТАВЛЯЕМ ВАМ ПО РЕЦЕПТУ ВРАЧА ВСЕ СУЩЕСТВУЮЩИЕ 
ПРИНАДЛЕЖНОСТИ, ПРИБОРЫ И ПРИСПОСОБЛЕНИЯ ДЛЯ УХОДА ЗА БОЛЬНЫМИ

Бесплатная
доставка
на дом!

 Tel.: 215-677-8770
Fax.: 215-677-8748

WEBWEB: www. vspmedicalsupply.net: www. vspmedicalsupply.net
E-MAILE-MAIL: vspsupply@verizon.net: vspsupply@verizon.net

• Средства передвижения: 
костыли, ходунки и палочки
• Кислородные 
и дыхательные аппараты 
для использования на дому
• Аппараты для измерения 
давления и сахара в крови

• Диабетическая обувь, 
стельки, носки и чулки
• Лечебные пояса 
и наколенники из 
натуральной шерсти
• Регулируемые 
кресла-помощники

Звоните или пишите
Светлана 609-816-5568   Solana1986@gmail.com

SVETLANA BIRRIEL
NEW JERSEY REALTOR

Atlantic city, Ventnor, Margate, 
Longport, Ocean city and others.

НЕДВИЖИМОСТЬ  
ДЛЯ ИНВЕСТИРОВАНИЯ И ОТДЫХА  

на побережье South Jersey

✔ покупка
✔ продажа
✔ рент

✔ помощь  
в получении 
ипотеки 

10783 Bustleton Ave, 10783 Bustleton Ave, 
Philadelphia PA 19116 Philadelphia PA 19116 

267-538-4157267-538-4157

ОБСЛУГОВУЄМО:ОБСЛУГОВУЄМО:
Урочистості та зустрічі.Урочистості та зустрічі.
Сніданки, обіди, вечері.Сніданки, обіди, вечері.
Гарантована доставка.Гарантована доставка.

www.royalpassage.netwww.royalpassage.net

9309 Krewstown Rd., 9309 Krewstown Rd., 
Philadelphia PA 19115 Philadelphia PA 19115 

267-994-4903267-994-4903

House Heat
AIR-CONDITIONING

Phone: 267-407-5220 (German Popov)

Discount  
для 

пенсионеров

Ремонт  
и установка  
хитеров  
и кондиционеров

Профессиональный маляр

215-479-0829
215-479-0812

paintingfirst1@gmail.com

ANDREI KLIMAU
Professional Painter

Внутрення и наружная 
покраска и шпаклевка.

Большой опыт,  
качественная работа в оговорённый срок.

Скидки для пенсионеров. 

Interior Painting   Exterior Painting   Free estimate

•• Сантехніка
•• Обслуговування систем водопроводу
•• Очищення каналізації

267-265-3435

Ремонт і установка
 Водонагрівачів
 Кондиціонерів
 Опалювальних систем



1916 Welsh Rd. Unit 3
Philadelphia, PA 19115

215-969-4985     215-728-6040215-969-4985     215-728-6040
Nasze Uslugi i Serwisy:

- Paczki  morskie i lotnicze do Ukrainy i innych krajow. 
  11-ta paczka bezplatna
- bezplatny odbior z domu
- Transfery pieniezne do Europy Srodkowej  
  i Wschodniej od $4.50
- Przesylka samochodow osobowych i transportowych 
- Karty telefoniczne, elektroniczne slowniki i upominki
- Lotnicze przesylki do 7-miu dni
- Duzy wybor CD 267-971-5807267-971-5807

NAPRAWA KOMPUTEROW:NAPRAWA KOMPUTEROW:
Desktop, Laptop and SerwerDesktop, Laptop and Serwer

Projektowanie, Montowanie i Konfiguracja Projektowanie, Montowanie i Konfiguracja 
Office and home networkOffice and home network

 Bezplatna diagnostyka Bezplatna diagnostyka
 Parental control service Parental control service
  Wykonywanie  komputera na zamowienieWykonywanie  komputera na zamowienie
 Usuwanie wirusow Usuwanie wirusow
 Odtworzanie   informacji Odtworzanie   informacji


